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Osób Niepełnosprawnych
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- Filia nr 6, ul. Pilotów 3, 
- Filia nr 29, ul. Obrońców Wybrzeża 2, 
- Filia nr 62, ul. Podkarpacka 1, 
- Filia nr 50, ul. Paderewskiego 11, 
- Filia nr 19, ul. Dragana 26, 
- Biblioteka Główna, ul. Targ Rakowy 5/6, 

Politechnika Gdańska
ul. Gabriela Narutowicza 11/12

Pomorskie Centrum Traumatologii
Szpitalny Oddział Ratunkowy – ul. Nowe Ogrody 6
Przychodnia Przyszpitalna – ul. Powstańców 
Warszawskich 1/2

Szpital Specjalistyczny św. Wojciecha
Al. Jana Pawła II 50

Hipermarket „Tesco”
ul. Cienista 30

Biuro Rady Miasta Gdańska
ul. Wały Jagiellońskie 1

Basen pływacki w Gdańsku Chełmie
ul. Chałubińskiego 13

Dyrekcja Rozbudowy Miasta Gdańska
ul. Piekarnicza 16

Biblioteka Uniwersytetu Gdańskiego
ul. Wita Stwosza 53

Gdański Ośrodek Kultury Fizycznej
ul. Al. Grunwaldzka 244

Zakład Utylizacyjny sp. z o.o.
ul. Jabłoniowa 55

Polska Filharmonia Bałtycka
Ul. Ołowianka 1 (w budynku kasy)

Alfa Centrum 
ul. Kołobrzeska 41c

Galeria Bałtycka
Al. Grunwaldzka 141

Muzeum Historyczne Miasta Gdańska
ul. Długa 47

Klub „Ad-Rem”
ul. Czyżewskiego 12

Galeria Przymorze – Leclerc
ul. Obrońców Wybrzeża 1

Urząd Miejski – ZOM nr 1
ul. Partyzantów 74

Urząd Miejski – ZOM nr 2
ul. Milskiego 1

Gdański Uniwersytet III Wieku
ul. Wita Stwosza 58

Biuro Prezydenta ds. Euro 2012
ul. Długi Targ 39/40

Centrum Handlowe „Manhattan”
ul. Grunwaldzka 82

Cukiernia „Pellowski”
ul. Podwale Staromiejskie 82

Straż Miejska
ul. Lilly Wenedy 18 C
ul. Gospody 19 A
ul. Worcella 44 A

Punkt Informacyjny Komisji Europejskiej
ul. Jaśkowa Dolina 7

Gdańska Księgarnia Naukowa
ul. Łagiewniki 56

LWSM Morena 
ul. Migowska 77A

Przewodniczący Rady Miasta Gdańska
Bogdan Oleszek

Drodzy Gdańszczanie,
Przyjaciele naszego miasta

Zbliżają się Święta Bożego Narodzenia.
Niech ten szczególny czas upływa Wam

w ciepłej, spokojnej i rodzinnej atmosferze miłości.

A z okazji nowego - 2011 - roku przyjmijcie od nas 
serdeczne życzenia szczęścia, pomyślności

i spełnienia najskrytszych marzeń.

Prezydent Gdańska
Paweł Adamowicz

Jak napisała jedna z gazet ogólnopolskich, 
warszawskie drzewko świąteczne jest najwyż-
sze w kraju. Nie do końca można się zgodzić z 
tym twierdzeniem, bowiem gdańska choinka, 
która 5 grudnia rozbłysła feerią �0 tysięcy lam-
pek, jest dokładnie tak samo wysoka. Drzewko, 
które stanęło na Długim Targu ma �7 metrów 
wysokości (tyle samo ma choinka w stolicy) i 
przyjechało do naszego miasta z Sulęczyna. Dla 
bezpieczeństwa przed porywistym wiatrem za-
montowano je w specjalnym „uchwycie”, który 
sięga �,5 metra poniżej poziomu chodnika. Cho-
inka przystrojona jest w pół tysiąca bombek.

Gdańsk jest pionierem tradycji zapalania 
światełek na drzewku bożonarodzeniowym 
ustawionym w centrum miasta. Pierwsza gdań-
ska choinka stanęła w sąsiedztwie Neptuna w 
1989 r. Ale choinka na Długim Targu, choć impo-
nująca, nie jest jedynym elementem świątecznej 
iluminacji Gdańska. Świąteczny klimat można 
było w Gdańsku poczuć już na przełomie listo-
pada i grudnia. Piękne niebiesko-białe ilumina-
cje pojawiły się na ul. Długiej, a także wzdłuż 
głównych ciągów komunikacyjnych miasta w 
Śródmieściu, we Wrzeszczu i w Oliwie. W sumie 

Skąpani w świątecznym klimacie
Gdańska choinka ustawiona na Długim Targu jest jedną z najwyższych w Polsce. Z kolei gdańskie iluminacje zasługują na 
miano najbardziej oszczędnych. Tych świątecznych „naj” jest za pewne dużo więcej. W końcu Gdańsk w świątecznej szacie 
to najpiękniejsze miejsce na ziemi!

Choinka ma 27 metrów  
i ozdabia ją 30 tysięcy lampek.

świąteczna dekoracja składa się z kilkudziesięciu 
tysięcy lampek i prawie �00 elementów zamo-
cowanych na słupach trakcyjnych i oświetle-
niowych. Będą one ozdabiać Gdańsk do końca 
stycznia. Cała iluminacja świąteczna Miasta 
Gdańska została wykonana w energooszczęd-
nej technologii LED. Łączna moc zainstalowa-
nych elementów świątecznej dekoracji wynosi 
15 kW, co można porównać z 8 czajnikami elek-
trycznymi, będącymi w powszechnym użytku w 
gospodarstwach domowych!

Święta wyłaniają się niemal z każdego zakąt-
ka nadmotławskiego grodu. W tym roku po raz 
pierwszy przy ul. Długiej można znaleźć klima-
tyczne kramiki Jarmarku Bożonarodzoniowe-
go. Pachną owocami, przyprawami, radością z 
przygotowań do świąt i dobrocią ludzkich serc, 
bowiem jak co roku jarmarkowi towarzyszą 
akcje dobroczynne, m.in. na rzecz gdańskiego 
hospicjum. Gdańszczanie mają wielkie serca, 
więc wszystkim razem i każdemu z osobna cała 
redakcja „Herolda Gdańskiego” życzy: NAJPIĘK-
NIEJSZYCH ŚWIĄT!

Magdalena Kuczyńska (eM)
Fot. Jerzy Pinkas, UMG
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Uroczystość odbyła się w scenerii Sali Wety 
Ratusza Głównego Miasta � grudnia �010 roku. 
Przewodniczącym obrad był, jak nakazuje pra-
wo, radny senior Mirosław Zdanowicz, a rotę 
ślubowania: „Wierny Konstytucji i prawu Rze-
czypospolitej Polskiej, ślubuję uroczyście obo-
wiązki radnego sprawować godnie, rzetelnie i 
uczciwe, mając na względzie dobro mojej gmi-
ny i jej mieszkańców” oraz nazwiska radnych 
odczytał najmłodszy radny Szymon Moś.

Radni złożyli ślubowanie
Uroczyste ślubowanie 32 radnych oraz wybór przewodniczącego i wiceprzewodniczących Rady Miasta Gdańska – to najważniejsze 
wydarzenia pierwszej, uroczystej sesji rady miasta. Doniosłość chwili podkreślała leżąca na prezydialnym stole Biblia  
z 1630 roku, na którą burmistrzowie, rajcy oraz miejscy ławnicy do drugiego rozbioru Polski składali przysięgę.

Podczas swojego pierwszego posiedzenia 
rajcy wyłonili przewodniczącego Rady Miasta 
Gdańska. Po raz czwarty został nim Bogdan 
Oleszek, który swoją funkcję pełni nieprzerwa-
nie od �001 roku. Powołano też pełny skład Pre-
zydium Rady. Wiceprzewodniczącymi zostali: 
Agnieszka Owczarczak (PO), Jarosław Gorecki 
(PO) i Jacek Teodorczyk (PiS).

Jedna z podjętych uchwał dotyczyła wyga-
śnięcia mandatu radnych - prezydenta Pawła 

Adamowicza i jego zastępcy ds. 
polityki komunalnej Macieja Lisic-
kiego. 

Maciej Krupa w imieniu klubu 
Platformy Obywatelskiej, zapo-
wiedział, że kadencja �010-�01� 
upłynie pod znakiem kontynuacji, 
a jednym z najważniejszych zadań 
powinno być przyjęcie strategii 
miasta na lata �015-�0�0 oraz pro-
mocja samorządności – by więcej 
mieszkańców angażowała się w 
lokalną demokrację. 

Z kolei Wiesław Kamiński, w 
imieniu klubu Prawa i Sprawiedli-
wości, zwrócił uwagę na niską fre-
kwencję wyborczą i zaznaczył, że 
wśród priorytetów jego klubu bę-
dzie restrukturyzacja szkolnictwa. 

Na niską frekwencję wyborczą 
zwrócił także uwagę prezydent Pa-
weł Adamowicz. Podkreślił jej wagę 
dla sprawnego funkcjonowania de-
mokracji samorządowej. Prezydent 
zadeklarował, że w maju przyszłego 
roku zostanie zorganizowany Kon-
gres Obywatelski, którego celem 
będzie aktywizacja wszystkich 
mieszkańców Gdańska w budowie 
społeczeństwa obywatelskiego. 

- Życzę Państwu, byśmy w nad-
chodzącej kadencji pięknie się róż-
nili, bo spory są wartościowe, ale 
tylko, jeśli wysuwamy ważne, dobre 
i przede wszystkim merytoryczne 
argumenty – powiedział prezydent 
zwracając się do radnych. 

Na koniec uroczystej sesji głos 
zabrał znawca dziejów Gdańska, 
jego honorowy obywatel i były rad-
ny – prof. Andrzej Januszajtis. On 
również podkreślił rolę i wpływ sa-
morządów na życie mieszkańców. 

- Każdy radny pełni także funk-
cję kontrolną, zwłaszcza w stosun-
ku do władzy wykonawczej - mówił 
Andrzej Januszajtis. 

Mariusz Feliński
Fot. Jerzy Pinkas, UMG

Rozmowa z Bogdanem 
Oleszkiem, nowym 
przewodniczącym Rady 
Miasta Gdańska

– Został pan ponownie wybrany prze-
wodniczącym Rady Miasta Gdańska 
– która to już  kadencja w samorządzie?
–	 Jestem	 dość	 doświadczonym	 radnym,	
bo	to	moja	czwarta	kadencja.	Funkcję	prze-
wodniczącego	pełnię	od	lipca	2001	roku.		

 – Jakie wyzwania czekają Radę w tej 
kadencji?
–	 Przede	 wszystkim	 dokończenie	 wielkich	
inwestycji,	 także	 tych	 związanych	 z	 Euro	
2012	tj.	dokończenie	tras	W-Z	,	Słowackiego,	
Sucharskiego,	 Nowej	 Łódzkiej	 wraz	 z	 tram-
wajem,	 PGE	 Areny	 i	 innych	 obiektów,	 które	
wkrótce	 staną	 się	 nowymi	 wizytówkami	
Gdańska.

– Czym jeszcze radny powinien się zaj-
mować? 
–	 Żaden	radny	nie	powinien	nigdy	zapomi-
nać,	 że	 reprezentuje	 interesy	 mieszkańców.	
Powinien	się	z	nimi	jak	najczęściej	spotykać	
zwłaszcza	 w	 swojej	 dzielnicy	 i	 interesować	
codziennymi	problemami	wyborców.	Starać	
się	 wysłuchać	 głosu	 każdego	 mieszkańca,	
by	móc	pomóc	w	rozwiązaniu	konkretnego	
problemu.	Szczególnie	warto	też	brać	sobie	
do	 serca	 także	 krytyczne	 uwagi.	 Bywa,	 że	
później	 przyczyniają	 się	 one	 do	 poprawie-
nia	 funkcjonowania	 naszego	 miasta	 i	 sta-
nowienia	dobrego	-	bliskiego	mieszkańcom	
-	lokalnego	prawa.			

– Czego spodziewa się pan po nowej 
Radzie?
–	 Liczę,	 że	 w	 tej	 kadencji	 współpraca	 bę-
dzie	 bardziej	 merytoryczna.	 Z	 perspektywy	
czterech	wcześniejszych	kadencji	obserwuję	
bardzo	 pozytywne	 zjawisko.	 Mogę	 śmiało	
powiedzieć,	że	radni	coraz	bardziej	się	anga-
żują	w	sprawy	miasta.	Mam	też	nadzieję,	że	i	
tak	będzie	w	tej	kadencji.	Tym	bardziej,	że	w	
Radzie	jest	dziś	dużo	ludzi	młodych,	przed	35	
rokiem	życia.	To	nowe,	świeże	spojrzenie	na	
miasto	również	może	wpłynąć	mobilizująco	
na	pracę	całej	Rady	Miasta.Maria Małkowska (PO), Jacek Teodorczyk (PiS) i Wiesław 

Kamiński (PiS) po złożeniu ślubowania.

Bogdan Oleszek funkcję przewodniczącego Rady Miasta 
Gdańska pełni od 2001 roku.  

Pierwsze głosowanie podczas uroczystej sesji w Sali Wielkiej 
Wety w Ratuszu Głównego Miasta.

Dwumilionowy pasażer znaj-
dował się na pokładzie samolotu 
linii PLL LOT, który do Gdańska 18 
listopada dokładnie w południe 
przyleciał z Warszawy. Uroczy-
stość powitania odbyła się w han-
garze lotniczym, do którego przy 
muzyce, sztucznym dymie oraz 
efektach świetlnych wprowadzo-
no  Embraera i nieświadomych do 
momentu wylądowania w Gdań-
sku pasażerów. 

Na uroczystości nie mogło za-
braknąć patrona lotniska. Prezy-
dent Lech Wałęsa spłatał małego 
figla organizatorom wydarzenia: 
w związku ze swoim wyjazdem 
do Wiednia nie mógł w Gdańsku 
witać pasażerów uroczystego 
lotu. Sam był jednym z pasażerów, 
który jako pierwszy pojawił się na 
schodach, wysiadając z tego wła-
śnie samolotu. Wśród podróżnych 
wyjątkowego lotu wylosowano 

2 miliony pasażerów na lotnisku
Stała się rzecz historyczna – Port Lotniczy Gdańsk im. Lecha 
Wałęsy przekroczył liczbę dwóch milionów pasażerów 
obsłużonych w ciągu roku!

ośmiu symbolicznych „dwu-
milionowych pasażerów”. Jako 
pierwszy do losowania przystąpił 
patron lotniska - Prezydent Lech 
Wałęsa, następnie kolejno pasa-
żerów losowali wspólnicy Portu 
Lotniczego Gdańsk: Marszałek 
Województwa Pomorskiego Mie-
czysław Struk, Prezydent Miasta 
Gdańska Paweł Adamowicz, Pre-
zydent Miasta Gdyni Wojciech 
Szczurek, Wiceprezydent Sopotu 
Bartosz Piotrusiewicz, dyrektor 
Naczelny PPL Michał Marzec oraz 
Prezes Zarządu PLL LOT Marcin 
Piróg i Prezes Zarządu Portu Lotni-
czego Gdańsk Tomasz Kloskowski. 
Nagrodami były vouchery na bi-
lety na dowolną trasę europejską 
liniami PLL LOT. Trafiły one w ręce 
nie tylko mieszkańców Trójmiasta, 
ale Opola i Warszawy.

- Ostatnią tego typu uroczystość 
obchodziliśmy 19 października �006 

roku. Wtedy przekroczyliśmy próg 
jednego miliona obsłużonych pasa-
żerów. Od tamtego czasu cieszymy 
się wzrostem liczby obsługiwanych 
pasażerów, który w dniu dzisiejszym 
osiągnął wartość dwóch milionów. 
Do końca roku prognozujemy ob-
służenie około �,� mln pasażerów, 
co będzie stanowiło aż 16% wzrost 

Choć Lech Wałęsa był pasażerem samolotu, zrezygnował z udziału w 
losowaniu. Za to jako patron Portu Lotniczego pierwszy wylosował voucher 
dla innego pasażera. 

w stosunku do roku ubiegłego oraz 
imponujący wzrost aż o 75% w 
stosunku do wspomnianego roku 
�006! - powiedział Tomasz Kloskow-
ski, prezes Zarządu Portu Lotnicze-
go Gdańsk im. Lecha Wałęsy.

oprac: Magdalena Kuczyńska
Fot. Jerzy Pinkas, UMG

9 listopada Piotr Kun szedł 
rano do szkoły przez Osiedle Mło-
dych na Żabiance. Zauważył, że 
na chodniku leży starszy mężczy-
zna, a drugi – młodszy – dzwoni 
po pomoc. Chłopiec podszedł do 
leżącego, sprawdził oddech i po 
stwierdzeniu jego braku, podjął 
akcję reanimacyjną, którą prowa-
dził do chwili przyjazdu karetki 
pogotowia.

Kilka dni później, 18 listopada, 
Kamil Szuba zobaczył wieczorem 
leżącego na ulicy człowieka. Przed 
nim stał samochód, w którym sie-
dział kierowca, a inny mężczyzna 
dzwonił po pomoc. Kamil spraw-
dził oddech poszkodowanego, 
udrożnił drogi oddechowe i pro-
wadził resuscytację do chwili przy-
bycia karetki pogotowia.

Kamil i Piotr – gimnazjaliści, którzy 
uratowali ludzkie życie
Gimnazjaliści Piotr Kun i Kamil Szuba, uczniowie III klasy gdańskiego Gimnazjum nr 19, wykazali się 
wspaniałą postawą wobec osób wymagających natychmiastowej pomocy – uratowali im życie.

- Nie jestem bohaterem, każdy 
powinien to zrobić na moim miejscu 
– powiedział Piotr Kun na spotkaniu 
z prezydentem Pawłem Adamowi-
czem, który dziękował mu w imieniu 
gdańszczan za to, co zrobił. Warto 
dodać, że Piotr i Kamil są harcerzami 
i niezwykle skromnymi ludźmi.

Obaj uczniowie uczyli się udzie-
lania pierwszej pomocy przedme-
dycznej na kursie organizowanym 
na terenie szkoły, a finansowanym 
przez Urząd Miejski w Gdańsku. 
Kursy te były prowadzone w latach 
�008-�009 wśród uczniów klas dru-
gich. Obecnie uczniów gimnazjów 
szkolą w tym zakresie przeszkoleni 
wcześniej nauczyciele.

Dariusz Wołodźko
Fot. Jerzy Pinkas, UMG

2 grudnia prezydent Gdańska Paweł Adamowicz spotkał się w swoim 
gabinecie z Piotrem Kunem i podziękował mu za wspaniałą postawę.
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Pomnik, który stanął tuż obok siedziby 
Centrum Kultury Tatarów Rzeczypospolitej 
Polskiej w Gdańsku, przedstawia ułana na 
koniu, w umundurowaniu, w jakim Tatarzy 
brali udział w wojnie polsko-radzieckiej w 
19�0 r. W swoim przemówieniu prezydent 
Komorowski przypomniał, że Tatarzy walczyli 
dla Polski od bitwy pod Grunwaldem, aż do 
II wojny światowej. 
Wzruszenia i szczęścia 
z powodu powstania 
pomnika nie krył Jerzy 
Szahuniewicz, prezes 
Centrum Kultury Tata-
rów Rzeczypospolitej 
Polskiej w Gdańsku, 
który wraz z prezy-
dentem Komorowskim 
dokonał odsłonięcia 
monumentu.

- To podziękowanie 
Polski za służbę, łzy ma-
tek, żon, przelaną dla 
Rzeczypospolitej Pol-
skiej krew - mówił Sza-
huniewicz, który przy-
pomniał też, że w Polsce 
żyje współcześnie kilka 
tysięcy Tatarów.

Pomnik Tatara odsłonięty
Pomnik upamiętniający pokolenia Tatarów, którzy przez 600 lat mieszkali 
w Polsce i wielokrotnie dzielnie stawali w jej obronie odsłonięto w Parku 
Oruńskim. W uroczystości uczestniczył prezydent RP Bronisław Komorowski.

Niestety, niespełna dwa dni po uroczystości 
odsłonięcia pomnika nieznani sprawcy uszko-
dzili go odpiłowując i kradnąc trzymany przez 
rzeźbę buńczuk – znak wojskowy używany 
przez oddziały jazdy tatarskiej i polskiej.

Michał Piotrowski 
Fot. Jerzy Pinkas, UMG

To była pierwsza wizyta prezydenta RP Bronisława Komorowskiego w Gdańsku.  

Jean Michel Jarre przybył do Gdańska na oso-
biste zaproszenie prezydenta Pawła Adamowicza. 
Tuż po wylądowaniu na lotnisku w Rębiechowie, 
podczas krótkiej konferencji prasowej podpisał 
dokument, w którym deklaruje swoje poparcie dla 
Gdańska w staraniach o tytuł Europejskiej Stolicy 
Kultury w �016 roku. W dokumencie czytamy:

„Gdańsk jest miejscem szczególnym. To dzię-
ki wydarzeniom, które rozegrały się w Stoczni 
Gdańskiej rozpoczął się proces demokratycznych 
przemian w Europie Środkowo-Wschodniej, któ-
ry zmienił oblicze całej wspólnoty europejskiej. 
To tutaj ludzie zaangażowani w ruch Solidarności 
pokazali światu, że wspólne, odważne działanie 

Jean Michel Jarre ambasadorem starań 
o Europejską Stolicę Kultury
Znakomity francuski kompozytor, pionier muzyki elektronicznej przyjechał do Gdańska, by wziąć udział 
w Paradzie Niepodległości i zagrać koncert w hali Ergo Arena. Jarre został także ambasadorem naszego 
miasta w staraniach o uzyskanie tytułu Europejskiej Stolicy Kultury. 

może doprowadzić do zmian, które wy-
dawały się niemożliwe.

Dlatego popieram starania Gdańska o 
zdobycie tytułu Europejskiej Stolicy Kul-
tury �016. Dzięki temu zaszczytnemu ty-
tułowi Polacy będą mogli przypomnieć o 
ideałach Wolności i solidarności, nie tylko 
odwołując się do przeszłości, ale pokazu-
jąc, że są to idee kluczowe dla przyszłości 
Europy. Sztuka jest doskonałym narzę-
dziem do osiągnięcia tego celu”.

Michał Piotrowski
Fot. Jerzy Pinkas, UMG

J. M. Jarre z wielkim entuzjazmem poparł Gdańsk  
w staraniach o tytuł Europejskiej Stolicy Kultury 2016.

Na swoje trasy wróciły już tram-
waje na Zaspie i Przymorzu. Re-
mont tego odcinka rozpoczął się w 
lipcu tego roku i trwał � miesiące. 
Wykonawcą było konsorcjum TOR-
KAR-SSON/WPRD GRAVEL. Wartość 
kontraktu wynosiła �5 087 665,81. �7 
listopada komunikacja tramwajowa 
została wznowiona także na Nowych 
Ogrodach, ul. Kartuskiej do Pętli Sie-
dlce. Na jezdni, co ucieszyło kierow-
ców, przywrócono ruch kołowy. 

- Kiedy pojawiła się kolejna droga 
dojazdowa, od razu jest nieco luźniej 
na Armii Krajowej – podkreślał Ar-
tur Borawski, pracujący w centrum 
Gdańska.

Z kolei �0 listopada wykonawca 
przejął plac budowy na torowiskach 
w Brzeźnie i Nowym Porcie, Inwesty-
cja pochłonie ponad �0 milionów 
złotych i zakończy się jesienią �011 
roku. Wykonawcą jest konsorcjum 
Przedsiębiorstwo Napraw Infrastruk-
tury - lider/WAKOZ -partner. Tym 

Trasa nowego tramwaju została 
wyznaczona wzdłuż ulicy Witosa na 
Chełmie, a także wzdłuż ul. Nowej 
Łódzkiej. Łącznie powstanie ok. 6,6 
km torów pojedynczych, 7 komple-
tów rozjazdów i 5 skrzyżowań. Na 
końcowej pętli, oprócz pętli tram-
wajowej znajdzie się węzeł prze-

Połowa Gdańska z nowymi torami!
Kiedy skończy się remont torowisk w Brzeźnie i w Nowym Porcie, 
gdańskie tory będą zupełnie nowe aż w 50 procentach. To efekt 
Gdańskiego Programu Komunikacji Miejskiej realizowanego 
konsekwentnie od 2003 roku.

razem zaplanowano trzy kolejne 
zadania: przebudowę torowisk w ul. 
Krasickiego od pętli Brzeźno do ul. 
Przemysłowej, przebudowę torowisk 
w ul. Rybołowców, Wolności i Strajku 
Dokerów, a także budowę układów 
sterowania zwrotnicami - Zwrotnica 
��01 w Nowym Porcie. Oddanie tere-
nu inwestorowi wymusiło wprowa-
dzenie zmian w komunikacji. 

- W związku z nimi tramwaje linii 
� i 5 zamiast do Brzeźna i Nowego 
Portu, zostały skierowane do pętli 
Brzeźno Plaża (na końcu al. J. Halle-
ra). Natomiast, pomiędzy Brzeźnem 
a Nowym Portem uruchomiono 
zastępczą linię autobusową T5 – wy-
jaśnia Magdalena Skorupka-Kaczma-
rek, rzecznik spółki Gdańskie Inwe-
stycje Komunalne.

Trasa linii T5: Brzeźno Dworska 
(przy dawnej Balladynie) - Dworska - 
PCK - Gdańska - Krasickiego - Oliwska 
- Rybołowców - Wolności - Nowy Port 
(pętla jak linia 1�8) - Władysława IV 

- Oliwska - Krasickiego - Walecznych - 
Dworska - Wczasy - Hallera - Brzeźno 
Dworska (przy dawnej Balladynie).

W celu ułatwienia przesiadek z 
tramwajów linii � i 5 na autobusy, w 
kierunku centrum Brzeźna i Nowe-
go Portu, utworzono dodatkowy 
przystanek „Dworska-Hallera” dla 
linii 1�8, 188 i N6 (dla linii N6 „na żą-
danie”). Będzie się on znajdował w 
zatoce na al. J. Hallera przed skrzyżo-
waniem z ul. Dworską.

Tramwaj i Nowa Łódzka jeszcze przed Euro
To gigantyczne przedsięwzięcie odciąży ruch odbywający się z Gdańska Południe w kierunku centrum. Miasto wzbogaci się o nową linię tramwajową. Jej 
początkiem stanie się dzisiejsza pętla tramwajowa na Chełmie, a końcem nowo powstały węzeł za skrzyżowaniem ul. Świętokrzyskiej z ul. Nową Łódzką. 

siadkowy dla komunikacji autobu-
sowej. Zostaną także wybudowane 
parkingi dla samochodów na ok. 
180 miejsc i dla rowerów na ok. �50 
miejsc. W ciągu całej trasy powstanie 
1� przystanków tramwajowych wraz 
z wiatami. Koszt budowy nowej nitki 
tramwajowej to ponad 6�,5 mln zł.

– Mamy 18 miesięcy na zakoń-
czenie prac. To krótki termin i duże 
wyzwanie, choćby dlatego, że w 
tym czasie mamy dwa pełne okresy 
zimowe. Ale do Euro �01� miesz-
kańcy Łostowic będą mieli zdecy-
dowanie lepszy dojazd do domów - 
zapewnia Marek Ignatowski, prezes 
MTM, który jest wykonawcą robót.

Jak zapewnia Ryszard Tryko-
sko, prezes Gdańskich Inwestycji 
Komunalnych, mieszkańcy osiedla 
Pogodnego nie muszą się obawiać 
uciążliwości tramwaju.

– Zamieniliśmy betonowe pod-
kłady pod tory na drewniane. Dzię-
ki temu będzie ciszej – deklaruje 
Trykosko.

Budowa linii tramwajowej to 
jednak tylko część inwestycji. Tram-

Przebieg nowej linii tramwajowej Chełm- Nowa Łódzka.

Wymiana torów w ramach pro-
gramu GPKM III A finansowana jest 
Programu Operacyjnego Infrastruk-
tura i Środowisko i z Europejskiego 
Funduszu Spójności. Wartość projek-
tu 5�0,85 mln netto, promesa dofi-
nansowania z UE �01,9� mln netto.

Aktualny plan tymczasowych 
linii tramwajowych zamieszczamy 
na str. 8.

Magdalena Kuczyńska
Fot. Jerzy Pinkas, UMG

Po wymianie torów i nawierzchni ulicy na Nowych Ogrodach i Kartuskiej 
przywrócono zarówno ruch kołowy, jak i tramwajowy.

waj zostanie bowiem wybudowa-
ny wzdłuż nowej ulicy. Realizacja 
odcinka Nowej Łódzkiej obejmie 
powstanie 1,9 km dwujezdnio-
wej ulicy. Wzdłuż drogi powsta-
ną: ścieżki rowerowe, chodniki, 6 
skrzyżowań z sygnalizacją świetlną 
oraz ekran akustyczny o wysokości 
5 m i długości ok. 180 m. Realizacja 
Nowej Łódzkiej pochłonie prawie 
�6,5 mln zł.

Budowa linii tramwajowej i ul. 
Nowej Łódzkiej ma się zakończyć w 
maju �01� roku. Inwestycja jest czę-
ścią Gdańskiego Projektu Komuni-
kacji Miejskiej – Etap III A. Umowę 
na realizację inwestycji podpisano 
� listopada. 

Magdalena Kuczyńska
Fot. GIK

Pozostanie  
w naszej 
pamięci…

Wszyscy go lubili - i urzędnicy, i dzien-
nikarze, i zwykli ludzie, z którymi spotykał 
się na korytarzach magistratu. Był uśmiech-
nięty, rozgadany, dowcipny. Jego słabością 
były rowery i komunikacja miejska. Kiedy 
po osiemnastu latach pracy Antoni Szczyt, 
zastępca dyrektora Wydziału Gospodarki 
Komunalnej odchodził z urzędu, prezydent 
Paweł Adamowicz odczytał fraszkę napisaną 
na jego cześć: „Kolejna plotka, plotkę goni, 
czemu odchodzi Szczyt Antoni, na koryta-
rzach wciąż ktoś pyta, jak damy radę bez 
Antka Szczyta?”.

Tragiczna wiadomość o tym, że Antoni 
Szczyt zginął doszła do nas 7 grudnia - Anto-
ni, trudno będzie bez Ciebie dać radę…

Projekt współfinansowany przez Unię Europejską z Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego.
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Wizję zagospodarowania Targu 
Siennego i Rakowego poznamy na 
początku �011 roku. Przygotowuje 
ją konsorcjum Multi Development, 
które podpisało z miastem umowę 
przedwstępną w tej sprawie. Kon-

Nowe, lepsze Śródmieście
Przystanek SKM Gdańsk Śródmieście, zagospodarowany Targ Sienny i Rakowy – oblicze centrum Gdańska 
zyska nowy kształt. Inwestycje trwać będą od 2011 do 2017 roku.

cepcja powstaje w pracowni archi-
tektonicznej T+T w Holandii. 

- Do jej zaprojektowania zapro-
siliśmy też architektów z Polski. Nie 
da się zaprojektować tak ważnego 
dla Gdańska miejsca w oderwaniu 
od polskiej rzeczywistości, prawa i 
innych uwarunkowań – zaznacza 

Tomasz Matusiak, dyrektor Multi 
Development Poland. 

O projekcie nie wiadomo jesz-
cze wszystkiego, ale pojawiły się 
szczegóły inwestycji wycenianej 
na prawie 800 mln zł.

Na Targu Siennym i Rakowym 
powstaną biura, tereny rekreacyj-
ne, mieszkania i parkingi. By się 
to stało, wcześniej - bo od �01� 
roku, ruszy budowa niezbędnej 
infrastruktury – m.in. betonowej 
płyty nad torami kolejowymi. Za-
budowa będzie mieć ok.�,5 ha 
powierzchni.

Jednym z elementów nowego 
oblicza gdańskiego śródmieścia 
stanie się także kolejny przysta-
nek SKM noszący roboczą nazwę 
Gdańsk Śródmieście. Jego budo-
wa ruszyć ma w drugiej połowie 
�011 roku. Przystanek zlokalizowa-
ny będzie pod wiaduktem w ciągu 
al. Armii Krajowej i zgodnie z zapo-
wiedziami władz SKM, powstać ma 
jeszcze przed Euro.

- Liczymy, że gdańszczanie 
mieszkający na górnym tarasie 
miasta, mając do dyspozycji węzeł 
przesiadkowy w postaci tramwaju 
i SKM, będą częściej korzystać z ko-
munikacji zbiorowej, co rozładuje 
korki w mieście – mówi prezydent 
Gdańska Paweł Adamowicz.

Budowa przystanku SKM Śród-
mieście trwać ma równolegle z za-
krywaniem torów betonową pły-
tą. W �01� rozpocząć się powinny 
także inne inwestycje przewidzia-
ne w projekcie zagospodarowa-
nia Targu Siennego i Rakowego 
– chodzi o przebudowę skrzyżo-
wań i budowę ulicy Nowego Pod-
wala Grodzkiego, której przebieg 
wyznaczony jest od dworca PKP 
w kierunku ul. Toruńskiej wzdłuż 
torów kolejowych. Pod koniec 
�01� ruszyć ma także budowa 
pierwszych budynków na targach 
Siennym i Rakowym. Ostatecz-
ny kształt inwestycji poznamy w 
�017 roku. 

Magdalena Kuczyńska
Fot. Biuro Projektów i Zastosowań 

Systemów Informatycznych 
MICROSYSTEM Sp. z o.o.

Przystanek 
Gdańsk Śródmieście 

zlokalizowany będzie pod 
wiaduktem w ciągu al. Armii Krajowej.

W listopadzie �010 roku oddano w Gdańsku dwa kolejne obiekty: 
„Orlika nr 6” na Suchaninie oraz boisko przy Zespole Kształcenia Pod-
stawowego i Gimnazjalnego nr �, przy ul. Wielkopolskiej �0 w Gdańsku. 
Orlik powstał przy gimnazjum numer �9. Jego oddanie zbiegło się z 55 
rocznicą powstania szkoły. Inauguracyjny mecz na sztucznej murawie 
rozegrali zawodnicy Lechii i uczniowie. Koszt inwestycji to milion �00 ty-
sięcy złotych. Sfinansowały ją Ministerstwo Sportu, Urząd Marszałkowski 
oraz Urząd Miejski. Obiekt z boiskiem do piłki nożnej, siatkowej i mini ko-
szykówki zyskał także zespół szkół przy ul. Wielkopolskiej. Wybudowano 
go w całości ze środków miasta. Inwestycja pochłonęła ponad �60 tys. zł.  

Boiska dla każdego
Gdańsk boiskami stoi. W ciągu ostatnich dwóch lat 
wybudowano 27 obiektów sportowych. Oprócz programu 
„Moje Boisko Orlik 2012” obiekty powstają w ramach Junior 
2012, a także budowane są ze środków własnych miasta.

Nową murawę od razu przetestowano – odbył się mecz uczniów i piłkarzy 
Lechii. Nawierzchnia zdała egzamin.

W najbliższym czasie Gdańsk zyska także następne obiekty sportowe. Bo-
iska realizowane są przy SP nr 15 przy ul. Smoluchowskiego, przy SP nr 1� 
przy ul. Kartuskiej, a także przy ul. Paganiniego na Suchaninie.

MAK
Fot. Jerzy Pinkas, UMG
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Jeszcze nigdy w historii budżet Gdańska 
nie przeznaczał tylu środków na inwestycje. 
Pochłoną one ponad 1 miliard zł. Wydatki dro-
gowe to połowa tej kwoty! Najwięcej pieniędzy 
Gdańsk przeznaczy na budowę połączenia Por-
tu Lotniczego z Portem Morskim, czyli budowę 
Trasy Słowackiego i Sucharskiego. Obie trasy to 
wydatek �01 mln zł. Kolejną kosztowną inwe-
stycją będzie dalsza rozbudowa trasy W-Z, któ-
ra pochłonie w przyszłym roku 7�,�5 mln zł.

- Nie zapomnijmy też o Nowej Łódzkiej, 
przebudowie ul. Łostowickiej czy rozbudowie 
układu komunikacyjnego przy hali na granicy 
Gdańska i Sopotu – wylicza prezydent Gdańska 
Paweł Adamowicz. – Większość z prac już się 
rozpoczęła i musimy je kontynuować. 

W planach wydatkowych miasta znaczący 
udział przypada także transportowi zbiorowe-

Rok 2011 pod znakiem 
rozwoju i inwestycji
Co trzecią złotówkę z przyszłorocznych dochodów Gdańsk przeznaczy na inwestycje. 
O 5 procent zwiększą się wydatki na oświatę, a prawie o 80 procent na transport  
i drogi. Budżet na 2011 rok jest więc prorozwojowy i proinwestycyjny.

mu – �80 mln zł. To o ponad 1�� mln więcej niż 
w tym roku.

Drogi i transport to jednak nie jedyne pozy-
cje, na które Miasto wyda więcej środków, niż w 
bieżącym roku. Więcej kosztować będzie także 
oświata i wychowanie edukacyjne. Wydatki w 
tym zakresie wyniosą 657 mln zł.

- Wydatki oświatowe z roku na rok coraz 
bardziej obciążają nasz budżet, mimo iż dzieci 
mamy w szkołach coraz mniej. To tylko dowód 
na to jak ogromnym obciążeniem są dla gminy 
sprawy związane z edukacją, które przerzuca na 
gminy państwo – dodaje Paweł Adamowicz.

Ogólne dochody  gminy szacuje się w �011 
roku na poziomie � �05 �99 069 zł, a wydatki 
� 670 1�7 50� zł. Planowany deficyt to �6� 7�8 
��5 zł i zostanie on sfinansowany kredytami 
bankowymi a także tzw. wolnymi środkami.

Magdalena Kuczyńska

Pytania do eksperta
Teresa Blacharska, 
skarbnik Gdańska 

– Dlaczego w do-
bie kryzysu Gdańsk 
inwestuje, zamiast 
zaciskać pasa? 
–	 Możemy	inwestować,	bo	wcześniej,	czyli	
od	 roku	 2009	 oszczędzaliśmy.	 Ograniczy-
liśmy	 wówczas	 wydatki	 bieżące	 dostoso-
wując	 je	 do	 zmniejszających	 się	 wpływów	
z	podatków	dochodowych	PIT	i	CIT.	Reagu-
jąc	 na	 tendencje	 zaktualizowaliśmy	 też	
Wieloletni	 Plan	 Inwestycyjny,	 przesuwając	
niektóre	 z	 nich	 na	 lata	 późniejsze.	 Obecnie	
realizowany	jest	pakiet	inwestycji	wspierany	
przez	 fundusze	 z	 Unii	 Europejskiej.	 Koncen-
tracja	 nakładów	 zakładana	 w	 latach	 2011	
-	 2015	 jest	 związana	 z	 realizacją	 strategicz-
nych	 projektów	 infrastrukturalnych,	 przede	
wszystkim	 w	 dziedzinie	 budowy	 i	 rozbudo-
wy	 infrastruktury	 drogowo-transportowej.	
Rozwój	 infrastruktury	drogowej	miasta	słu-
ży	 nie	 tylko	 podniesieniu	 jakości	 życia	 jego	
mieszkańców,	 lecz	 także	 pełni	 bardzo	 waż-
ną	rolę	ze	względu	na	poprawę	dostępności	
transportowej	w	skali	regionu	i	całego	kraju.

– Czy planowany wskaźnik zadłużenia 
jest dla miejskich finansów bezpieczny?
–	 W	 lokalnej	 gospodarce	 Miasta	 ocze-
kiwane	 jest	 w	 2011	 r.	 i	 w	 przyszłych	 latach	
ożywienie	 gospodarcze,	 co	 powinno	 zna-
leźć	 odzwierciedlenie	 we	 wzroście	 wpły-
wów	 budżetowych	 Gdańska.	 Inwestycje	
finansowane	 z	 budżetu	 Miasta	 i	 spółek	
komunalnych	 będą	 stymulatorem	 oczeki-
wanego	 wzrostu.	 Gdańsk	 zadłuża	 się	 tylko	
i	 wyłącznie	 na	 inwestycje	 w	 Europejskim	
Banku	 Inwestycyjnym	 oraz	 w	 Banku	 Roz-
woju	 Rady	 Europy,	 tj.	 w	 europejskich	 in-
stytucjach	 finansowych	 oraz	 w	 krajowych	
bankach	komercyjnych.	Zgodnie	z	Wielolet-
nią	Prognozą	Finansową	Miasto	Gdańsk	nie	
przekroczy	 progów	 zadłużenia	 przewidzia-
nych	 w	 ustawie	 o	 finansach	 publicznych.		
A	zatem	bez	obaw,	finanse	Gdańska	są	bez-
pieczne.	

Najdroższe inwestycje 2011 roku
• Połączenie Portu Lotniczego z Portem Morskim – Trasa Słowackiego i Sucharskiego  

301 mln zł
• Budowa Trasy W-Z, odcinek Kartuska-Otomińska 73,35 mln zł
• Budowa ul. Nowej Łódzkiej 27 mln zł
• Budowa ul. Łostowickiej 23,3 mln zł
• Rozbudowa układu komunikacyjnego Trójmiasta z układem komunikacyjnym 

wielofunkcyjnej Hali Sportowo-Widowiskowej 23 mln zł
• Budowa stadionu PGE Arena 20 mln zł
• Ergo Arena – urządzenia 5,7 mln zł
• Budowa ECS 40 mln zł
• Budowa Centrum Hewelianum 10 mln zł
• Budowa Teatru szekspirowskiego 11 mln zł

Poziom zadłużenia
Gdańsk jest aktualnie jednym z samo-

rządów o niskim poziomie zadłużenia. 
Pod koniec �010 roku zadłużenie osiągnie 
��,6� procent. Według rankingu „Gazety 
Wyborczej” opublikowanym 15 listopada 
gród nad Motławą wyprzedza w tej ma-
terii inne duże miasta. Dla porównania: 
zadłużenie Krakowa sięga 57,�%, War-
szawy �6,�%, a Wrocławia �5,9%. W przy-
szłym roku wskaźnik zadłużenia Gdańska 
podwyższy się do 51,5� procent.

ROK 2010 ROK 2011

dochody wydatki deficyt dochody wydatki deficyt

1 983 785 626 zł
2 310 735 704 zł

326 950 078 zł

2 305 399 069 zł
2 670 127 504 zł

364 728 435 zł

W rewitalizowanej dzielnicy pro-
wadzone są projekty społeczne. W 
budynku dawnej szkoły podstawo-
wej przy ul. Suchej - przebudowanej 
i zmodernizowanej w ramach dzia-
łań rewitalizacyjnych - funkcjonują 
już z powodzeniem m.in. Klub Malu-
cha i Klub Aktywnych Kobiet.

Rozpoczęły się już prace bu-
dowlane - remontami kapitalnymi 
objętych zostanie �9 budynków 
mieszkalnych i przylegających do 
nich przestrzeni. Inwestycje roz-
poczną remonty zabudowy przy ul. 
Starowiejskiej. Pierwsze kamienice 
po gruntownym remoncie zostaną 
oddane w czerwcu �011, natomiast 
cała inwestycja zakończyć się ma 
w pierwszym kwartale �01� roku. 

Unijne środki dla Letnicy
Przeciwdziałanie wykluczeniu społecznemu, aktywizacja zawodowa, poprawa stanu 
bezpieczeństwa i warunków życia w Letnicy - na realizację tych właśnie zadań Miasto Gdańsk 
pozyskało unijne wsparcie w wysokości około 14,3 mln zł.

W okolicy powstać ma również 10 
nowych budynków GTBS i TBS Mo-
tława, w których znajdzie się łącznie 
ok. 150 mieszkań.

Wkrótce przebudowie i moder-
nizacji podany zostanie budynek 
przy ul. Uczniowskiej ��, który 
będzie stanowił zasadniczą bazę 
lokalową dla realizacji działań spo-
łecznych w dzielnicy. Przebudowa-
na i zmodernizowana będzie także 
większość ulic. Projekt obejmie 
m.in. ulice: Starowiejską, Antonie-
go Michny, Suchą, Sielską, Niecałą 
i fragmenty ulic Stalowej i Szklana 
Huta. Planowany koszt działań re-
witalizacyjnych to 59, 5mln zł.

Anna Dobrowolska 

Grzegorz Lechman 
główny specjalista ds. projektów 
inwestycyjnych Referat Rewitalizacji 

– Letnica poprzez działania rewitalizacyjne ma 
zyskać nową jakość. Jaka będzie ta „nowa” Letnica? 
–	 Letnica	ma	stać	się	dzielnicą	nowoczesną	i	świetnie	

skomunikowaną.	Ma	być	miejscem	wygodnym	i	przyjaznym	do	życia,	dziel-
nicą,	której	mieszkańcy	nie	są	-	jak	obecnie	-	dotknięci	problemami	i	różnego	
rodzaju	wykluczeniami	społecznymi.	Taki	stan	rzeczy	osiągnięty	zostanie	
nie	 tylko	 dzięki	 działaniom	 inwestycyjnym,	 ale	 także	 projektom	 społecz-
nym,	będącym	odpowiedzią	na	zdiagnozowane	potrzeby	letniczan.	Istotny	
wpływ	-	w	procesie	zmian	-	będzie	miał	także	fakt	zasiedlania	Letnicy	przez	
nowych	mieszkańców,	którzy	wprowadzą	się	do	budynków	powstałych	w	
ramach	nowych	inwestycji	mieszkaniowych.	Ważną	rolę	w	ukształtowaniu	
się	 „nowej”	 Letnicy	 będą	 pełnić	 sami	 mieszkańcy,	 zarówno	 „starzy”,	 jak	 i	
„nowi”.	To	od	mieszkańców	-	od	ich	pozytywnej	reakcji	na	przeobrażenia,	
woli	efektywnego	i	twórczego	współdziałania	na	rzecz	dzielnicy	-	zależeć	
będzie	trwałość	dokonujących	się	zmian.	

– Jednak zmiany nawet te na (naj)lepsze nierzadko wiążą się z bra-
kiem ich akceptacji wśród tych, których w sposób bezpośredni doty-
czą? Jak letniczanie postrzegają dokonujące się wokół nich zmiany?
–	 Kluczową	w	ocenie	działań	rewitalizacyjnych	jest	świadomość,	tego,	że	
rewitalizacja	to	proces	długoletni	i	skomplikowany,	bo	wielopłaszczyzno-
wy.	Działania	dotyczą	zarówno	substancji	budowlanej,	 jak	i	działań	spo-
łecznych	 skierowanych	 do	 osób	 zamieszkujących	 rewitalizowany	 obszar	
-	 osób,	 jak	 już	 wspominałem,	 dotkniętych	 różnego	 rodzaju	 problemami.	
Działania	te	wymagają	czasu,	odpowiedniego	przygotowania	-	zdefinio-
wanie	problemów,	planowanie	zadań,	pozyskiwanie	odpowiednich	part-
nerów,	środków	i	wykonawców	etc.	-	niezrozumienie	tego	rodzi	nierzadko	
niezadowolenie.	
	 Ponadto	niejednokrotnie	okazuje	się,	że	mieszkańcy	do	panującego	do-
tąd	w	dzielnicy	nieładu	przywykli	i	jakoś	go	zaakceptowali.	Ktoś	uprawiał	
sobie	ogródek	koło	domu,	na	działce	komunalnej,	innemu	komórka	przez	
lata	i	kolejne	przebudowy	rozrosła	się	do	wymiarów	sporego	garażu,	a	jesz-
cze	inny	rozbudował	sobie	lokal	mieszkalny	o	kuchnię,	łazienkę	czy	dodat-
kowy	pokój.	I	teraz,	gdy	następuje	„wielkie	porządkowanie”	mieszkańcy	od-
czuwają	te	zmiany	jako	negatywne.	To	naturalny	mechanizm,	nie	lubimy	
zmian,	obawiamy	się,	że	możemy	coś	na	nich	stracić.	I	będzie	tak	prawdo-
podobnie	dopóki	nie	zakończymy	remontów	budynków	i	 ich	mieszkańcy	
do	nich	nie	powrócą.	Mam	nadzieję,	że	wówczas	liczba	zadowolonych	let-
niczan	się	powiększy	-	mieszkańcy,	którzy	wrócą	do	swoich	wyremontowa-
nych	mieszkań	będą	namacalnym	dowodem,	na	to,	że	dokonują	się	zmiany	
na	lepsze.	

– W Letnicy w ramach rewitalizacji funkcjonuje już Klub Malucha i 
Klub Aktywnych Kobiet. Jakie jeszcze projekty czekają na letniczan?
–	 Od	 nowego	 roku	 uruchomione	 zostaną	 nowe	 projekty	 społeczne.		
A	prowadzone	będą	przez	naszych	partnerów	-	Towarzystwo	Brata	Alberta	
koło	gdańskie	oraz	Centrum	Sztuki	Współczesnej	„Łaźnia”.	Będą	to	projekty	
o	charakterze	integracyjnym	twórczym	i	edukacyjnym,	których	celem	jest	
aktywizacja	 mieszkańców,	 a	 tym	 samym	 likwidacja	 wykluczeń	 społecz-
nych,	 które	 dotykają	 mieszkańców	 Letnicy,	 tj.	 wykluczenia	 edukacyjne,	
kulturalne,	 zawodowe,	 kulturalne	 czy	 informatyczne.	 Nasze	 działania	
koncentrują	się	na	aktywizacji	zawodowej	mieszkańców	nie	tylko	w	wieku	
produkcyjnym,	ale	także	na	umożliwieniu	dobrego	startu	młodzieży	jeszcze	
się	uczącej.

12 listopada w Urzędzie Marszałkowskim Województwa Pomorskiego 
marszałek Mieczysław Sruk oraz prezydent Gdańska Paweł Adamowicz, 
podpisali umowę o unijne dofinansowanie projektu Rewitalizacja Letnicy. 

Letnica jest jedną z 
czterech gdańskich dziel-
nic objętych rewitalizacją. 
Ze środków unijnych w 
ramach Regionalnego 
Programu Operacyjne-
go dla Województwa 
Pomorskiego, na realizację 
projektów rewitalizacyj-
nych w  Letnicy, Dolnym 
Mieście, Dolnym Wrzesz-
czu i Nowym Porcie 
Miasto Gdańsk pozyskało 
ok. �� mln zł. 

Fo
t. 

Ba
rtł

om
ie

j B
or

ow
cz

ak
, U

M
G

Fo
t. 

Je
rz

y P
in

ka
s, 

UM
G

Projekt współfinansowany przez Unię Europejską z Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego.
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Będzie to prywatna szkoła podstawowa i przedszkole o profilu sporto-
wym. To efekt współpracy inwestora i miasta Gdańska, które pod inwesty-
cję udostępniło na 50 lat w dzierżawę grunt.

Docelowo w szkole ma uczyć się blisko �00 uczniów: 75 w przedszkolu 
i �00 w klasach od I do VI. Nabór do „Olimpijczyka” już się rozpoczął, po-
nieważ zajęcia mają odbywać się już od września �011 roku.

Cały kompleks liczyć będzie ok. � tys. m kw., a szkoła ma być znakomi-
cie wyposażona – pod kątem przyszłych „olimpijczyków”. Największy na-
cisk kładziony będzie oczywiście na zajęcia ruchowe, a program sportowy 
w „Olimpijczyku” będzie realizowany już od przedszkola.

Dariusz Wołodźko
Fot. mat. prasowe

Przedszkole przy ul. Nieborow-
skiej będzie pierwszą tego typu 
placówką w Gdańsku. Kamień wę-
gielny pod inwestycję wmurowano 
9 listopada �010 r. W obiekcie znajdą 
się cztery �5-osobowe oddziały, do 
których uczęszczać będą: �-latki, 
�-latki, 5-latki, oraz �-5-latki. Dzieci 
będą miały do dyspozycji � sale po 
ok. 6�,5 m�,w których zostaną wy-
dzielone strefy do zabawy, spoży-
wania posiłków, spania. W budynku 
przewidziano także salę wielofunk-
cyjną bez słupów czy filarów, o pow. 
70m� służącą do zabaw, rytmiki, gier 
i zabaw ruchowych, zajęć umuzykal-
niających, imprez kulturalnych oraz 
uroczystości z udziałem rodziców. 
W placówce znajdą się także poko-
je dydaktyczne, np. dla logopedy, 
pedagoga oraz poczekalnia, węzeł 
żywieniowy dla posiłków w formie 
cateringu. Teren zostanie ogrodzo-
ny. Dzieci będą się mogły bawić na 
specjalnie dostosowanych do ich 
wieku i rozwoju, oddzielonych od 
siebie placach zabaw. Na zewnątrz 
obiektu przewidziano parking dla 
rodziców.

Inwestycja pochłonie ok. �,� mln 
zł, a jej realizacją zajmie się firma Bu-
dros z Gdańska. Placówka ma zostać 
oddana do użytku  w marcu �011 
roku. 

- Przedszkola powstaną z żel-
betonowych, lekkich konstrukcji. 
To technologia trzy razy tańsza niż 
tradycyjna, ale spełniająca wszyst-

Program budowy przedszkoli modułowych
To będzie pierwsze z pięciu przedszkoli modułowych w Gdańsku. Pomieści setkę dzieci w wieku od 3 do 5 lat. Obiekt 
zbudowany nowatorską technologią będzie estetyczny, funkcjonalny i trzy razy tańszy niż budowany tradycyjnie!

kie standardy – podkreśla Andrzej 
Bojanowski, zastępca prezydenta 
Gdańska ds. polityki gospodar-
czej. – Zaletą budowania w syste-
mie modułowym jest krótki czas 
realizacji inwestycji. Od momentu 
jej rozpoczęcia do całkowitego za-
mknięcia mija od 6 do 8 miesięcy. 

Placówka na ul. Nieborowskiej, 
to pierwsza z trzech modułowych, 
których lokalizacja jest już ustalo-
na. Kolejne powstaną na: osiedlu 

Zakoniczyn przy ul. Człuchow-
skiej (przy Szkole Podstawowej nr 
1�) oraz na Osiedlu Pięciu Wzgórz 
przy ul. Dulina. 

- Dwie następne placówki po-
wstaną na osiedlu Gdańsk Połu-
dnie – zdradza prezydent Paweł 
Adamowicz. – Tam mamy teraz 
największe zapotrzebowanie na 
przedszkola.

Na użytkownika przedszkola 
miasto ogłosi konkurs.

- To będzie niepubliczne 
przedszkole, co nie znaczy dro-
gie. Operator nie będzie mógł 
przekroczyć pewnych ustalonych 
progów – wyjaśnia Ewa Kamińska, 
zastępca prezydenta ds. polityki 
społecznej. 

Budowa nowych przedszkoli 
modułowych pochłonie 10 mln zł.  

Magdalena Kuczyńska
Fot. DRMG

Szkoła i przedszkole dla przyszłych olimpijczyków
Przy skrzyżowaniu ulic Porębskiego i Wieżyckiej w gdańskim Zakoniczynie powstaje Gdański Sportowy Zespół 
Szkolno-Przedszkolny „Olimpijczyk”.

Tak ma wyglądać Gdański Sportowy Zespół Szkolno-Przedszkolny „Olimpijczyk”.

Przedszkola modułowe powstaną w dzielnicy Gdańsk Południe.

� grudnia w Nowym Ratuszu od-
było się uroczyste wręczenie nagród 
laureatom V Konkursu „Miejsca Przy-
jazne Osobom Niepełnosprawnym 
�010”, którego celem jest promo-
wanie budownictwa użyteczności 
publicznej dostępnego dla osób nie-
pełnosprawnych. Konkurs ogłaszany 
jest od pięciu lat przez Prezydenta 
Miasta Gdańska z okazji Międzynaro-
dowego Dnia Osób Niepełnospraw-
nych – przypadającego � grudnia.

Organizatorem konkursu jest 
Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej 
w Gdańsku. W tym roku zgłoszono 
do niego 1� obiektów. Jury oceniało 
budynki zarówno pod kątem przy-
stosowania architektonicznego, jak i 
mentalnego podejścia ich zarządców 
do osób niepełnosprawnych. Jury 
jednogłośnie uznało, iż w bieżącym 
roku należy nagrodzić trzy obiekty i 
przyznać im Tytuł „Miejsce Przyjazne 
Osobom Niepełnosprawnym �010”:
1.  Hotel Mercure Hevelius, ul. Jana 

Heweliusza ��,
�.  Oddział Muzeum Historycznego 

Miasta Gdańska Dwór Artusa, ul. 
Długi Targ ��/��

�.  NZOZ „Przychodnia Mickiewicza”, 
ul. Mickiewicza �8/�0.

Ideą projektu „Solidarni ze 
Stocznią” jest wspieranie osób zwią-
zanych dotychczas z przemysłem 
stoczniowym lub okołostocznio-
wym, które zwolnione lub zagro-

Byli stoczniowcy otwierają swoje firmy
„Solidarni ze Stocznią” to projekt, który wchodzi w decydującą fazę. We wrześniu zakończyły się ostatnie szkolenia 
i konsultacje, teraz przyszli biznesmeni otrzymają jednorazowe dotacje inwestycyjne w wysokości do 40 tys. zł.

żone zwolnieniem, postanowiły 
rozpocząć działalność gospodarczą. 
Realizacja programu rozpoczęła 
się w styczniu �010 r. Chęć wzięcia 
w nim udziału wyraziło kilkadzie-

siąt osób. Ostatecznie do udziału 
w projekcie zaproszono �0 osób. 
Uczestników projektu objęto inten-
sywnymi, indywidualnie dobranymi 
szkoleniami, a także poradnictwem 
zawodowym. Pomogły one nie 
tylko w sporządzeni biznesplanu, 
ale także w przygotowaniu się do 
zarządzania swoim mikroprzedsię-
biorstwem.

Najlepiej rokujący biznesmeni 
otrzymali symboliczne czeki z rąk 
Prezydenta Miasta Gdańska Pawła 
Adamowicza. Pieniądze z Powia-
towego Urzędu Pracy będą mogły 
być przeznaczone np. na zakup nie-
zbędnego sprzętu czy adaptację lo-
kalu (jednorazowa dotacja), a także 
na pokrycie kosztów bieżącej dzia-
łalności firmy np. opłacenie składek 
ZUS (płatne przez 6 miesięcy w wy-

Przyszli biznesmeni otrzymali wsparcie finansowe na rozpoczęcie 
własnej działalności gospodarczej.

sokości 1,� tys. zł wsparcie pomosto-
we). Czeki otrzymało 16 osób:
• Janusz Kutkowski
• Daniel Chomko
• Jakub Sokołowski
• Marta Szczepańska
• Jakub Nowak
• Michał Grześkowiak
• Michał Matera
• Waldemar Richert
• Michał Bugalski
• Krzysztof Kowalski
• Tomasz Kowalczyk
• Aurelia Wielewska
• Marek Drzewiecki
• Karol Piotrowski
• Szymon Głowiński
• Adam Nazaruk

Dariusz Wołodźko
Fot. Bartłomiej Borowczak, UMG

Gdańsk przyjazny niepełnosprawnym
W grudniu zakończyły się dwa konkursy: XIII edycja konkursu „Gdańsk miastem przyjaznym dla niepełnosprawnych” 
oraz V konkurs „Miejsca Przyjazne Osobom Niepełnosprawnym 2010”.

Jury postanowiło także wyróżnić 
trzy obiekty za otwartość, wrażliwość 
na potrzeby osób niepełnospraw-
nych, działalność społeczną na ich 
rzecz oraz innowacyjność:
1. NZOZ Poradnia Specjalistyczna 

REMED+LECTUS Sp. z o.o., ul. Go-
ścinna 8

�. Zespół Budynków Wielorodzin-
nych GTBS, ul. Jeleniogórska 1�, 
1�a, 1�b, 1�c, 1�d i 1�e

�. Hipermarket E. Leclerc Firma - 
Gdańsk-Dis Sp. z o.o., ul. Obroń-
ców Wybrzeża 1
Na początku grudnia wręczono 

także nagrody XIII edycji konkursu 
„Gdańsk miastem przyjaznym dla 
niepełnosprawnych”. Uroczystości 
odbywały się w Zespole Szkół Ogól-
nokształcących i Zawodowych nr 1 
im. Eugeniusza Kwiatkowskiego oraz 
w Szkole Podstawowej nr �� . Kon-

kurs odbywał się w dwóch grupach 
wiekowych, a wzięło w nim udział kil-
kudziesięciu uczniów. Jego głównym 
celem było budzenie wrażliwości na 
potrzeby drugiego człowieka oraz 
popularyzowanie idei integracji. Na-
grodzono łącznie kilkadziesiąt prac 
dzieci w różnych kategoriach tema-
tycznych.

Dariusz Wołodźko
Fot. Elżbieta Marek

W Szkole 
Podstawowej 
nr 44 powstała 
winda dla osób 
niepełnosprawnych. 
Miasto wyłożyło 
na ten cel ponad 
436 tysięcy złotych, 
a blisko 8 tysięcy 
złotych dołożyli 
sponsorzy. Pierwszy 
przejazd nową 
windą odbyły 
Maria Podgórniak 
(pełnomocnik 
prezydenta 
Gdańska ds. osób 
niepełnosprawnych) 
i Ewa Indyk 
– uczennica piątej 
klasy SP 44.

I miejsce w kategorii „Poezja”, Karolina 
Kindler (kl. III a Szkoły Podstawowej nr 89):

Czasem się zdarza...

Czasem	się	zdarza...
Nie	możesz	zobaczyć	świata.
Czasem	się	zdarza...

Nie	możesz	chodzić,	w	piłkę	grać.
Spotykam	Cię	w	szkole,	na	ulicy.
Usiądę	obok,	za	rękę	chwycę.
Na	długi	spacer	zaprowadzę,	
Nad	morze,	po	Długiej,	nad	Motławę.

Z	Neptunem	Bałtyk	przepłyniemy,
Lwy	Gdańskie	zaczarują	nas.
Razem	tak	wiele	możemy...
Dosięgnąć	najdalszych	gwiazd.
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– Panie prezydencie, czy wy-
bory wzbudzają u pana jesz-
cze jakieś emocje?
–  Oczywiście, że tak. Choć 
przyznam, że są inne niż cztery, 
osiem, czy dwanaście lat temu. 
Te wybory różniło od innych to, 
że moim konkurentem był mój 
imiennik Dariusz Adamowicz. 
Kiedy pojawiła się jego kandy-
datura, od razu zrozumiałem, że 
współistnienie na liście dwóch 
Adamowiczów może wyborców 
wprowadzić w błąd, co zresztą 
się stało. Dariusz Adamowicz 
zdobył całkiem niezły, ośmio-
procentowy wynik, porówny-
walny z wynikiem kandydata 
lewicy, który jest przecież ak-
tywnym politykiem. 
–  A jak pan traktuje swoje 
53 procent zdobyte w wybo-
rach?
–  Gdyby przyjąć, że co naj-
mniej 6 procent z tych ośmiu 
Dariusza Adamowicza jest moje, plus nieważne 
głosy tych, którzy po zorientowaniu się o po-
pełnieniu pomyłki skreślali drugie nazwisko, by 
unieważnić kartę do głosowania, osiągnąłbym 
wynik na poziomie tego sprzed � lat.
–  Nie marzył pan o lepszym?
–  Zwycięstwo jest zwycięstwem, ale nie ukry-
wam, że liczyłem na więcej.
–  Czy zamykając swój gabinet w urzędzie, 
w piątek 19 listopada brał pan pod uwagę 
fakt, że może pan tam już nie wróci?
–  Może ktoś nie uwierzy, ale nie zakładałem 
takiego obrotu sprawy. W najgorszym wypad-
ku przewidywałem drugą turę.
–  A gdzie czekał pan na ostateczny wynik?
–  W domu.
–  Sen przyszedł?
–  Położyłem się koło � w nocy. Co godzinę 
budziły mnie smsy, które podawały cząstkowe 
wyniki.
–  Denerwował się pan?
–  Ja nie, to moja żona bardziej emocjonalnie 
podchodziła do sprawy. 
–  A o której nadeszła ta upragniona wiado-
mość?
– Około 5 rano. Mając wyniki z większości du-
żych obwodów, było już pewne, że drugiej tury 
w Gdańsku nie będzie.
–  Jak uczciliście sukces?
–  Pocieszyłem się chwilę z żoną, po czym ob-
róciliśmy się na drugi bok i szczęśliwi zasnęli-
śmy. To była ciężka noc.
–  A czy pana żona już się pogodziła, że jej 
mąż i ojciec jej dwójki obejmując funkcję 

Opieram się pokusie pracy całą dobę
O rodzinie, kolejnej kadencji i o tym, jak wygląda codzienne życie prezydenta 
z Pawłem Adamowiczem rozmawia Magdalena Kuczyńska…

prezydenta znów będzie rzadkim gościem w 
domu?
–  Żona się przyzwyczaiła, ale nie ma co ukry-
wać, że czasem spory między nami na ten te-
mat wybuchają. Magda dzieli los wielu innych 
kobiet, których mężowie ponadprzeciętnie 
angażują się w pracę, czy to w polityce czy w 
biznesie, policji, czy w medycynie. W tych pro-
fesjach życie zawodowe zachodzi na prywatne 
i koszt, jaki ponosi żona, dzieci jest naprawdę 
ogromny. Choć rzadko się o tym mówi, są to 
koszty nieprzeliczalne – ani na sukcesy, ani na 
żadne pieniądze. Dlatego teraz rozumiem słowa 
Platona, który powiadał, że „w idealnym Polis ci, 
którzy angażują się w zarządzanie, powinni być 
niezwiązani węzłem małżeńskim i bezdzietni”.
–  Pan się do słów Platona nie zastosował.
–  No nie i dlatego mam wyrzuty sumienia, jak 
obiecam coś żonie, dzieciom, a potem wypa-
da mi kolejne spotkanie i obietnicy nie mogę 
dotrzymać. Z tego powodu już od dłuższego 
czasu apeluję do wszystkich, którzy zaprasza-
ją mnie i moich zastępców na jakieś debaty, 
spotkania, konferencje, by nie organizowali ich 
w weekendy, byśmy mogli ten czas spędzać w 
domu. Chodzi o humanitaryzm wobec naszych 
rodzin! 
–  Normalni ojcowie chodzą ze swoimi 
dziećmi na spacery, do kina… Jak udaje się 
to panu realizować?
–  Z kinem jest kiepsko. W tym roku tylko 
raz udało mi się moją starszą córkę Antoninę 
zabrać do kina. Lepiej wypadam w kategorii 
rodzinnych spacerów. Odkąd pojawiła się Tere-

ska, staram się przynajmniej 
raz w tygodniu znaleźć czas 
na wspólna przechadzkę. 
Poza tym, odkąd mamy małe 
dziecko, żona mnie bardziej 
mobilizuje i używa wobec 
mnie „łagodnych środków 
perswazji” (śmiech). Pokusa 
pracowania całą dobę bywa 
wielka, ale staram się jej 
oprzeć.
–  Czy Paweł Adamowicz po 
12 latach sprawowania wła-
dzy może nas czymś jeszcze 
zaskoczyć? 
–  W �01� roku Gdańsk będzie 
miał te wszystkie inwestycje, 
o których marzył i które są 
mu potrzebne. Kiedy je za-
powiadaliśmy, większość nie 
wierzyła, że zbudujemy Trasę 
Słowackiego, Sucharskiego, 
że powstanie tunel pod Mar-
twa Wisłą. Zarzucano nam 
szerzenie propagandy, a cza-

sem mitomanię. Wynika to z tego, że większość 
ludzi w ogóle nie wie, jakimi przygotowaniami 
należy poprzeć rozpoczęcie inwestycji. Że za-
nim się wbije przysłowiową pierwszą łopatę, 
czy wprowadzi koparkę na budowę, trzeba 
przygotować projekt, zdobyć fundusze, prze-
prowadzić przetarg itd. Przygotowanie do in-
westycji może czasem trwać dłużej, niż jej reali-
zacja. Dlatego jestem przekonany, że ci, którzy 
sceptycznie patrzyli na moje zapowiedzi, będą 
w �01� roku mile zaskoczeni. 
–  Obecna kadencję nazywa pan czasem 
„żniw”. Ziszczą się wielkie plany inwestycyj-
ne, odbędzie Euro, a co potem?
– Wszystko wskazuje na to, że po roku �01� po 
latach tłustych będzie czas postu. Unia nie bę-
dzie już tak chętnie finansowała nowych człon-
ków wspólnoty, co nie oznacza, że w Gdańsku 
przestanie się dziać. Może nie będzie tak spek-
takularnie, ale nie przestaniemy się rozwijać.
–  Czy w tych czasach postu będzie pan 
chciał być znowu prezydentem?
–  Będę wtedy po 16 latach pracy jako prezy-
dent Gdańska. To najdłużej w historii Gdańska 
w XX wieku. Dłużej niż ja funkcję burmistrza 
sprawował w XIX wieku Leopold von Winter 
– ówczesny nadburmistrz Gdańska piastujący 
funkcję �7 lat.
–  Zamierza pan pobić jego rekord?
–  Nie zamierzam być prezydentem do eme-
rytury (śmiech). Ale wracając do poprzedniego 
pytania: nie wiem, co się wydarzy po kolejnej 
kadencji. Jedno jest pewne, nie zamierzam się 
wycofać z życia publicznego.

Wspólne chwile w domu to rzadkość. Na zdjęciu rodzina Adamowiczów 
w komplecie: rodzice Paweł i Magda oraz córki 7-letnia Tosia oraz 
najmłodsza latorośl Tereska.
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Od sześciu lat raz w roku przy-
znawany jest przez Prezydenta 
Miasta Tytuł „Opiekunki Roku”. 
Otrzymuje go jedna z dziewięciu 
nominowanych opiekunek. No-
minacje mają miejsce w poszcze-
gólnych placówkach („swoją” 
najlepszą opiekunkę typują po-
szczególne żłobki: rodzice, kierow-
nik i koleżanki).

Podczas głównej uroczystości 
(gospodarzem jest co roku inny 
żłobek) wszystkie nominowane 
opiekunki otrzymują dyplomy 
uznania od prezydenta Gdańska 
Pawła Adamowicza, jedna (wybra-
na ostatecznie przez dzieci) otrzy-
muje Tytuł Opiekunki Roku i dwie 
opiekunki otrzymują wyróżnienia.

Gospodarzem tegorocznej 
uroczystości był Żłobek nr 18 
„Nutka”, obchodzący w tym roku 
�0-lecie istnienia. Żłobek mieści 
się na Zaspie, przy ul. Startowej 
�. Placówkę otwarto �0 lat temu, 
dokładnie �7 października 1980 
roku. Od początku do chwili obec-
nej żłobek oferował 75 miejsc dla 
dzieci w wieku od � miesięcy do � 
lat. Żłobek realizuje muzyczny pro-
fil działalności programowej, dzię-
ki czemu dzieci mają więcej zajęć 
umuzykalniających i rytmicznych, 
więcej koncertów i… muzycznych 

Opiekunka Roku 2010
Najlepsza z najlepszych – Magdalena Antonowicz z gdańskiego żłobka nr 1 została „Opiekunką Roku 2010”. Była jedną 
z dziewięciu pań nominowanych do tego tytułu. Wyróżnienie odebrała z rąk prezydenta Pawła Adamowicza.

przyjaciół (Szkoła Muzyczna I i II 
stopnia im. Feliksa Nowowiejskie-
go w Gdańsku, Bajnutek, muzyku-
jący rodzice i zaprzyjaźnieni mu-
zycy, jak np. wykonawcy oprawy 
muzycznej uroczystości w dniu � 
grudnia �010 roku).

Jedną z pierwszych opiekunek 
zatrudnionych w tym żłobku była 
Dorota Giruć, zatrudniona w pla-
cówce nieprzerwanie do chwili 
obecnej. Pani Dorota obchodziła 
jubileusz �0-lecia swojej pracy 
i została nagrodzona Medalem 
Prezydenta Miasta Gdańska przez 
Pawła Adamowicza. Medal otrzy-
mała także kierownik placówki 
Anna Kozdemba.

Pierwszy pokój do 
karmienia piersią

Żłobek „Nutka” wzbogacił się 
z okazji �0-lecia o specjalny pokój 
do karmienia piersią. Jest to pierw-
sza taka inicjatywa w gdańskich 
żłobkach, a najprawdopodobniej 
także w Polsce. Powstała z myślą 
o mamach, które oddają dziecko 
do żłobka, ale chciałyby konty-
nuować karmienie naturalne. W 
standardzie żywienia małych dzie-
ci opracowanym w Gdańskim Ze-
spole Żłobków uwzględniono ten 
sposób żywienia. W pokoju matki 

nakarmić dziecko, przewinąć je, 
ułożyć do snu, wypić herbatę, od-
począć. Jej szybka realizacja udała 
się dzięki inspiracji Prezydenta 
Miasta Pawła Adamowicza oraz 
dzięki współpracy z Uniwersytec-
kim Centrum Klinicznym w Gdań-
sku, a szczególnie z dr nauk me-
dycznych Bogumiłą Kiełbratowską 
– Międzynarodowym Konsultan-
tem Laktacyjnym oraz Profesorem 
Krzysztofem Preisem, Kierowni-
kiem Kliniki Położnictwa.

Pokój gimnastyczny
Oprócz pokoju do karmienia 

piersią, w Żłobku nr 18 przygoto-
wano także pokój do zajęć gim-
nastycznych dla małych dzieci 
– wyremontowano go i wyposa-
żono. Jest to kontynuacja przyję-
tego przed dwoma laty programu 
profilaktyki wad postawy u pod-
opiecznych gdańskich żłobków. 
Program obejmuje zarówno wy-
mianę sprzętu, zakup nowocze-
snych urządzeń oraz prowadzenie 
systematycznych zajęć gimna-
stycznych z dziećmi.

Pokój został wyremontowany 
ze środków budżetowych Gdań-

Pokój do karmienia piersią w Żłobku nr 18 to pierwsza taka inicjatywa 
w gdańskich żłobkach, a najprawdopodobniej także w Polsce.

Prezydent Paweł Adamowicz z najlepszymi opiekunkami roku (z prawej 
zdobywczyni tytułu „Opiekunka Roku 2010” Magdalena Antonowicz).

Z okazji jubileuszu Żłobek 
nr 18 otrzymał:
• nowe zabawki ogrodowe o 

wartości 10 000 zł (darczyń-
ca anonimowy)

• wyposażenie pokoju do 
gimnastyki o wartości 6000 
zł (darczyńca: PZU Życie SA i 
rodzice)

• środki finansowe na remont 
pokoju do gimnastyki oraz 
pokoju do karmienia piersią 
z budżetu Miasta Gdańska 
(1� 000 zł) i od rodziców  
(�000 zł)

• środki na wyposażenie po-
koju do karmienia piersią 
z budżetu Miasta Gdańska  
(�500 zł) i od rodziców 
(1500 zł).

W Gdańsku jest 9 żłobków miejskich ulokowanych w różnych 
częściach miasta (Oliwa, Zaspa, Wrzeszcz, Śródmieście, Stare 
Miasto, Siedlce, Chełm), oferujących łącznie 555 miejsc dla dzieci  
w wieku od 4 miesięcy do 3 lat. Co roku przewija się przez nie bli-
sko 3 000 dzieci. Opiekę nad dziećmi sprawują w nich wykwalifi-
kowane opiekunki dziecięce, pielęgniarki i pomoce opiekunek.

ska oraz ze środków darowanych 
przez rodziców dzieci uczęszcza-
jących do żłobka. Wyposażenie 
zostało sfinansowane przez dar-
czyńców.

Dariusz Wołodźko
Fot. Gdański Zespół Żłobków
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Obowiązki:
• Odpowiedzialność za finanse Miasta - nadzór nad 

tworzeniem budżetu, monitorowanie gospodarki 
finansowej Miasta, nadzór nad analizą wykorzystania 
środków finansowych, 

• nadzór nad prowadzeniem rachunkowości, 
• nadzór nad sprawowaniem kontroli finansowej, 
• nadzór nad dokonywaniem wstępnej kontroli legalno-

ści dokumentów dotyczących wykonywania budżetu 
oraz jego zmian, 

• organizacja obiegu dokumentów finansowych  
w Urzędzie, 

• współpraca z bankami, 
• koordynacja zadań związanych z windykacją należności 

Miasta. 

Nagroda Miasta Gdańska dla 
Młodych Twórców w Dziedzinie 
Kultury przeznaczona jest dla 
tych artystów młodego pokolenia, 

Młodzi twórcy gdańskiej kultury nagrodzeni
Już po raz jedenasty wyróżniający się młodzi gdańscy artyści i animatorzy kultury 
otrzymali Nagrody Miasta Gdańska dla Młodych Twórców. W tym roku laureatami 
nagrody zostali Natalia Cyrzan, Maciej Gański, Szymon Wróblewski oraz Michał Łabuś.

których twórczość zasługuje na 
szczególne wyróżnienie, jest też 
wyrazem uznania dla ich dotych-
czasowych osiągnięć. 

Zabytkowe mury, miejskie podwórka i 
elewacje starych kamienic stały się tłem dla 
nietypowych, pisanych światłem opowieści. 
Po zmroku przechodnie podziwiać mogli 
szesnaście różnych instalacji - m.in. na bu-
dynku kina Neptun, na wieży kościoła św. 
Jana, czy na ścianach kamienic przy ul. Sze-
rokiej. Świetlne „Narracje” podziwiać można 
było od 18 do 21 listopada. Projekcjom towa-
rzyszyły wydarzenia muzyczne - w klubie La 
Dolce Vita zagrali Out of Tune, Coldair, Asia i 
Koty oraz Stendek i Wojtek Grabek z wizuali-

zacjami Pani Pawlosky. Na festiwal 
przyjechali także muzycy z Berlina: 
Mohna i Touchy Mob.

Kuratorka festiwalu Bettina Pelz 
i producentka Natalia Cyrzan posta-
wiły sobie ambitne zadanie wyjścia 
ze sztuką poza mury galerii, wprost 
do zwykłego przechodnia. To ważne 
w kontekście starań Gdańska o tytuł 
Europejskiej Stolicy Kultury w 2016 
roku. Zainteresowanie publiczno-
ści, jakim cieszyły się tegoroczne 
„Narracje” dowodzi, że udało im się 
osiągnąć zamierzony cel.

Michał Piotrowski
Fot. Łukasz Unterschuetz, Trójmiasto.pl

Przez pięć grudnio-
wych dni Gdańsk, Gdy-
nię i Sopot opanowała 
animacja, która oficjalne 
nosiła nazwę Animation 
Now! Festiwal. W dniach 
8-1� grudnia pod ha-
słem „Uwaga! Świeżo 
Animowane” amatorzy 
tej dziedziny sztuki mo-
gli obejrzeć animacje, 
które w ciągu ostatnich 
kilku lat zdobyły uznanie 
na międzynarodowych festiwalach filmowych, mogli wziąć udział 
w warsztatach tworzenia animowanych komiksów dla dzieci i do-
rosłych, a także spotkać się z twórcami animacji, którzy odkryli ta-
jemnice powstawania swoich filmów. Festiwal pojawił się także w 
przestrzeni miejskiej za sprawą akcji Comics Box, czyli komiksu na 
mieście. W wybranych lokalach uczestnicy spontanicznego rysowa-
nia komiksów ilustrowali hasło „Wolność Kultury. Kultura Wolności”, 
które promuje Gdańsk w staraniach do zdobycia tytułu Europejskiej 
Stolicy Kultury �016.

Magdalena Kuczyńska
Fot. Materiały promocyjne festiwalu

Narracje 
zabłysły po 

raz drugi

Animacja bez tajemnic

Instalacje świetlne pojawiły się m.in. 
na kamienicach Głównego Miasta.

Kadr z filmu prezentowanego na ANF 2010 
„Sita sings the blues”.

Tegoroczni laureaci
• Natalia Cyrzan (ur. 17.06.1978) 

- animatorka kultury, koordynator-
ka takich wydarzeń kulturalnych 
jak Narracje, Alternativa, Pixel Fall, 
Stage Europe Network, Muzyczne 
Mosty/ Music Bridges. 

• Maciej Gański (ur. 07.06.198�) - pia-
nista, laureat wielu konkursów i fe-
stiwali pianistycznych, brał udział w 
80 recitalach solowych, koncertach 
kameralnych oraz z orkiestrą zarów-
no w kraju jak i zagranicą, pięcio-
krotny stypendysta Ministra Kultury

• Szymon Wróblewski (ur. 15.08.1978) 
- animator kultury, autor projektu 
Miejskie Znaki Kultury, laureat na-
grody Union of The Baltic Cities �009. 
W swoich działaniach wprowadza 
sztukę w miejsca niekonwencjonal-
ne (Miejski Znak Kultury: Zaspa SKM, 
„Świeżo malowane”, czy Muzyka w 
blokowisku)

• Michał Łabuś (ur. 0�.07.1985) - 
tancerz Bałtyckiego Teatru Tańca, 
stworzył kreacje m.in. w spekta-
klach �&�, Eurazja, Dziadek do 
orzechów, Men’s Dance, Romeo i 
Julia, Chopinart, OUT, występuje 
zarówno w klasycznych partiach 
baletowych, jak i w spektaklach 
tańca współczesnego, prowadzi 
liczne warsztaty taneczne.

Do tej pory nagrodę 
otrzymało 78 młodych 
twórców. Wśród laureatów 
znaleźli się m.in: Olo Wa-
licki, Dorota Nieznalska, 
Joanna Charchan, Tadeusz 
Dąbrowski, Wojciech Mazo-
lewski, Tomasz Zerek, Bar-
bara Świąder, Piotr Czerski i 
Adam Darski. W tym roku do 
tego grona dołączyło czwo-
ro spośród siedemnastu 
nominowanych. Laureatów 
poznaliśmy w czasie uroczy-
stej gali, która odbyła się �6 
listopada w gdańskim Klubie 
Żak. Każdy z nich otrzymał z 
rąk prezydenta Gdańska sta-
tuetkę autorstwa Tomasza 
Radziewicza (laureat nagro-
dy w �001 r.), dyplom oraz 
nagrodę pieniężną wysoko-
ści 6 tys. zł.

Michał Piotrowski
Fot. Jerzy Pinkas, UMG

Tegoroczni laureaci Nagrody Miasta Gdańska dla Młodych Twórców są młodzi, 
zdolni i bardzo utalentowani.

Frekwencja wyborcza w Gdańsku wyniosła niespełna �0 procent i 
była o ponad 7 procent niższa niż w skali kraju. Do wyborów poszło 1�� 
�8� gdańszczan, spośród prawie �60 tysięcy uprawnionych. W wybo-
rach na prezydenta Paweł Adamowicz zwyciężył w pierwszej turze uzy-

Po wyborach: polityka kontynuacji
Wybory samorządowe, które odbyły się 21 listopada 2010 roku potwierdziły, że gdańszczanie stawiają na politykę kontynuacji. 
Prezydentem po raz czwarty z kolei (a po raz trzeci w wyborach bezpośrednich) został Paweł Adamowicz. Nie zmienią się także 
najbliżsi współpracownicy prezydenta.

skując 5�,78% poparcia. Kolejny był Andrzej Jaworski (PiS) �1,8�% oraz 
Krzysztof Andruszkiewicz (SLD) 8,07%.

Paweł Adamowicz zapowiada, że nie zmieni składu najbliższych 
współpracowników. Oto oni.

Wiesław 
Bielawski

zastępca	
prezydenta	
ds.	polityki	

przestrzennej

Obowiązki:
• odpowiedzialność za rozwój przestrzenny miasta, 

tj. planowanie przestrzenne, urbanistykę i archi-
tekturę, 

• współpraca z Miejskim Inspektorem Weterynarii, 
geodezji, ochrony zabytków, obrotu nieruchomo-
ściami gruntowymi i budynkami,

• nadzór i współpraca z Biurem Rozwoju Gdańska 
oraz współpraca z Powiatowym Inspektorem 
Nadzoru Budowlanego, ochrony środowiska,

• nadzorowanie spraw realizowanych przez: Wydział 
Urbanistyki, Architektury i Ochrony Zabytków, 
Wydział Geodezji, Wydział Środowiska, Wydział 
Skarbu.

Andrzej  
Bojanowski

zastępca	
prezydenta	
ds.	polityki	

gospodarczej

Obowiązki:
• odpowiedzialny za politykę gospodarczą miasta 

– pozyskiwanie inwestorów, współpracę z zagranicą, 
organizowanie finansowania przedsięwzięć miejskich, 
nadzór właścicielski nad spółkami z udziałem Miasta,

• nadzór nad tworzeniem i realizacją projektów finansowa-
nych z funduszy zewnętrznych, w tym z Unii Europejskiej, 

• prowadzenie oraz nadzór nad realizacją strategii – rozwój 
społeczeństwa informacyjnego, 

• współpraca z Urzędem Marszałkowskim i właściwymi 
ministerstwami w realizacji Programu Operacyjnego 
Rozwoju Regionalnego Województwa,

• odpowiedzialny za: Wydział Polityki Gospodarczej,  
z wyłączeniem Referatu Nadzoru Właścicielskiego, 
Wydział Programów Rozwojowych, Biuro Informatyki, 
Powiatowy Urząd Pracy w Gdańsku, Park Kulturowy 
Fortyfikacji Miejskich „Twierdza Gdańsk”, Dyrekcję Rozbu-
dowy Miasta Gdańska.

Maciej 
Lisicki

zastępca	
prezydenta	
ds.	polityki	

komunalnej

Obowiązki:
• obsługa spraw lokalowych mieszkańców i podmiotów 

działających na terenie Miasta w zakresie handlu, eks-
ploatacji budynków komunalnych, układu drogowego 
Miasta i parkingów miejskiej komunikacji zbiorowej, 
gospodarki wodno-ściekowej, ciepłowniczej i meliora-
cyjnej, terenów zieleni miejskiej, ogrodu zoologicznego 
i lasów, schroniska dla bezdomnych zwierząt, utylizacji 
odpadów, utrzymania czystości w Mieście, parkingów 
i cmentarzy komunalnych oraz współpraca ze Strażą 
Miejską w tym zakresie,

• pomoc socjalna w zakresie mieszkalnictwa,
• nadzór właścicielski: GTBS, TBS „Motława”, GPEC, Zakład 

Utylizacyjny, Gdańskie Melioracje, Saur Neptun Gdańsk, 
Zakład Komunikacji Miejskiej, Gdańska Infrastruktura 
Wodociągowo - Kanalizacyjna, Gdańska Infrastruktura 
Społeczna.

Ewa 
Kamińska

zastępca	
prezydenta	
ds.	polityki	
społecznej

Obowiązki
• nadzorowanie spraw z zakresu: edukacji, zdrowia, po-

mocy społecznej, dodatków mieszkaniowych, działań 
na rzecz osób niepełnosprawnych, przeciwdziałania 
alkoholizmowi i innym patologiom społecznym, 
współpracy z organizacjami pozarządowymi,

• zarządzanie usługami publicznymi w sferze edukacji, 
zdrowia, pomocy społecznej, współpraca w zakresie 
przygotowywania inwestycji i remontów placówek 
zdrowia, pomocy społecznej i edukacji, 

• nadzór i współpraca z jednostkami organizacyjnymi 
Miasta w zakresie zdrowia, pomocy społecznej, 
edukacji i bezpieczeństwa sanitarnego,

• nadzorowanie spraw realizowanych przez: Wydział 
Edukacji, Wydział Spraw Społecznych, Miejski Ośro-
dek Pomocy Społecznej.

Danuta 
Janczarek

Sekretarz	
miasta	

Gdańska

Teresa 
Blacharska

Skarbnik	
Miasta

Obowiązki:
• kierowanie Urzędem Miejskim, 
• wykonywanie uprawnień zwierzchnika służbowego  

w stosunku do pracowników Urzędu, 
• przyjmowanie zawiadomienia o zamiarze zorganizowa-

nia zgromadzenia publicznego, 
• koordynacja prac związanych z przygotowaniem  

i przeprowadzeniem wyborów organów przedstawiciel-
skich i referendów, 

• nadzorowanie spraw realizowanych przez: Wydział Kadr 
i Organizacji, Wydział Obsługi Mieszkańców, Wydział 
Spraw Obywatelskich, Biuro Rady Miasta Gdańska, Biuro 
Kontroli, Biuro Zamówień Publicznych, Koordynatora 
Radców Prawnych, współpraca z Radą Miasta, Prezydium 
Rady oraz Komisjami Rady Miasta.

tel. 58 323 63 16 tel. 58 323 63 17

tel. 58 32363 07 tel. 58 323 63 03

tel. 58 323 63 06 tel. 58 323 63 01
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Od 1 kwietnia tego roku śmieci w systemie 
dualnym segregują już mieszkańcy Osowej, 
Klukowa, Firoga, Rębiechowa i Wzgórza Mickie-
wicza. W styczniu dołączą do nich mieszkańcy 
dzielnic: Matarnia, Bysewo, Kokoszki, Karczem-
ki, Kiełpino Górne, Smęgorzyno, Szadółki, Rę-
bowo, Zakoniczyn i  Ujeścisko. W �01� roku no-
wym systemem objęty będzie już cały Gdańsk. 

(!) Szczegółowe informacje dostępne pod 
bezpłatnym numerem infolinii: 0 800 47 00 57 
oraz na stronie internetowej Urzędu Miejskiego 
w Gdańsku: www.gdansk.pl/systemdualny

Anna Dobrowolska

System 
dualny  
w kolejnych 
dzielnicach 

1 stycznia 2011 roku kolejne gdańskie 
dzielnice włączone zostaną do 
dualnego systemu segregacji odpadów 
komunalnych. A to oznacza, że ich 
mieszkańcy będą dzielić  gromadzone 
dotychczas w jednym pojemniku 
odpadki na suche i mokre.  

Miasto zakupiło blisko milion torebek do usu-
wania psich odchodów. Bezpłatne torebki dostęp-
ne są w gdańskich Biurach Obsługi Mieszkańców, 
siedzibach spółdzielni mieszkaniowych, rad osie-
dli, gabinetach weterynaryjnych, siedzibie Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku, Zespołach Obsługi Miesz-
kańców oraz - dzięki uprzejmości Gdańskiego 
Stowarzyszenia Kioskarzy - także w 81 punktach 
sprzedaży prasy w Gdańsku (wykaz miejsc do-
stępny na stronie www.gdansk.pl). Akcja potrwa 
do wyczerpania (pokaźnych) zapasów. 

Na rozdawaniu torebek jednak nie koniec. Do 
końca roku w Gdańsku powstaną kolejne wybiegi 
dla psów. Obecnie na terenie miasta funkcjonuje 
osiem wybiegów dla czworonogów. 

Posprzątaj po swoim psie!
Bezpłatne torebki na psie odchody dostępne w wielu punktach miasta, pięć nowych 
wybiegów i kolejnych 20 automatów na torebki wraz z koszami na zużyte torebki 
- Miasto Gdańsk działa na rzecz zmiany nawyków właścicieli czworonogów. 

Ogrodzone wybiegi to przestrzeń, gdzie 
czworonożne pupile mogą poszaleć bez kagań-
ca i smyczy. Na terenie wybiegu znajdują się ław-
ki, automaty z torebkami na psie odchody, kosze 
oraz tablice informacyjne z regulaminem. Wy-
biegi powstają w miejscach powszechnie odwie-
dzanych przez czworonożnych spacerowiczów, 
często na prośbę samych mieszkańców.

W tym roku przybyło także �0 automatów 
z torebkami na psie odchody oraz koszy na te 
zużyte. Automaty i kosze na znajdują się w kil-
kudziesięciu miejscach Gdańska - parkach i zie-
leńcach oraz w ciągu ul. Pomorskiej. Zestawy 
automatów i koszy pełnią rolę „mechanicznych 
plakatów”, które zwracać mają uwagę mieszkań-

ców na problem zanieczyszczania miasta psimi 
odchodami i konieczność sprzątania po swych 
pupilach. 

Posiadanie psa to niewątpliwa przyjemność, 
ale i obowiązek, w tym obowiązek uprzątnięcia 
po swoim psie. Właścicielowi zwierzęcia, który się 
z niego nie wywiązuje, strażnik miejski może wy-
stawić mandat karny w wysokości do 500 złotych.  
Straż Miejska - w ramach prowadzonej akcji PUPIL 
- monitoruje zieleńce, parki i place zabaw, niejed-
nokrotnie traktowane przez właścicieli psów jak 
toalety swoich pupili. 

Anna Dobrowolska 
Fot. Jerzy Pinkas, UMG

W Gdańsku powstanie pięć nowych wybiegów dla psów.

Nowe wybiegi powstają: przy ul. Białej we Wrzeszczu, przy ul. Ciasnej na Siedlcach, przy ul. Za-
błockiego na Morenie, pomiędzy ul. Wyrobka i ul. Czecha w Pieckach Migowie oraz w rejonie ul. Pa-
ganiniego na Suchaninie. 

Kolejne automaty i kosze stanęły we Wrzeszczu, na terenach zieleńców przy ul. Klonowej, ul. 
Dmowskiego, ul. Waryńskiego, ul. Wyspiańskiego oraz na Placu Biskupa E. O’Rourke przy ul. Mickie-
wicza, a także w Oliwie i Pasie Nadmorskim, na terenie zieleńca przy ul. Sobiesława i Kupały, w Parku 
Przymorze, przy zbiorniku Orłowska, Katedrze Oliwskiej, trasie spacerowej Jantarowa, ul. Grunwaldz-
kiej (w rejonie AWF), w Parku Jelitkowskim i Parku Reagana.

Przybyło domów szytych na miarę (kota) 
Miasto Gdańsk zakupiło kolejnych 200 domków dla kotów. Łącznie jest ich już 550,  
a to oznacza, że 2200 gdańskich „dzikich” kotów ma dach nad głową!

Dwukondygnacyjne, ocieplone, czteropo-
kojowe, z indywidualnym wejściem do każdego 
z pomieszczeń, tworzone z pełnym poszano-
waniem indywidualnej kociej natury - Miasto 
Gdańsk już od �006 roku oferuje kotom domy 
szyte ma miarę. Projekt kociego domu jest owo-
cem konsultacji Miasta z miłośnikami i znawca-
mi kociej natury oraz Powiatowego Inspektora 
Weterynarii. 

- Każdy kot to indywidualista, tym samym 
swojej roli nie spełniają kocie „molochy”, któ-
re funkcjonują w innych miastach, gdzie koty 
skazane są na swoje towarzystwo i w efekcie 
niechętnie korzystają ze schronienia bądź ko-
rzystają z nich wyłącznie najsilniejsze koty - tłu-
maczy Marcin Tryksza z Wydziału Środowiska 
gdańskiego magistratu, współautor projektu 
kociego domu.   

Domy dla wolno bytujących kotów Miasto 
przekazuje spółdzielniom i wspólnotom miesz-
kaniowym, które lokują je w sąsiedztwie swoich 
domów. Na zakup �00 kocich domów Miasto 
wydało 6� tys. zł. 

Anna Dobrowolska 
Fot. Łukasz Unterschuetz, Trojmiasto.pl

Wolno bytujące koty dostaną od Miasta kolejnych 200 domków.

Nr 11/2010�0



�� Nr 11-12/2010/2011 ��Nr 11-12/2010/2011

Do dyspozycji gdańszczan od-
dano bogaty pakiet przyrządów do 
ćwiczeń, zarówno tych służących do 
poprawiania kondycji oraz krążenia 
krwi, jak i tych do treningu siłowe-
go. Sprzęt do ćwiczeń o wyższym 
stopniu trudności ustawiony został 
wzdłuż istniejącej, prawie �00 me-
trowej, ścieżki zdrowia. Urządzenia 
kondycyjne stanęły na placu, który 
w okresie letnim służy do rekreacji 
ruchowej uczestnikom projektu 
„Wyginaj śmiało ciało”. Koszt cało-
rocznej siłowni terenowej w Parku 
Reagana to 65 tys. zł.

- W nadchodzącym roku na te-
renie Parku Reagana, realizowane 
będą kolejne projekty, które po-
dobnie jak siłownia, czy letni projekt 
„Wyginaj śmiało ciało” mają zachęcać 
mieszkańców Gdańska do aktywnej 
rekreacji na świeżym powietrzu - za-
powiada Barbara Szczyt z Wydziału 
Środowiska gdańskiego magistratu. 
Park Nadmorski wzbogaci się o trzy 
trasy nordic walking - „zieloną”, błę-
kitną” i „czerwoną” - będą się one 

Siłownia pod gołym niebem
Za darmo i o każdej porze swoją kondycję i mięśnie można 
budować w nadmorskiej scenerii pod gołym niebem.  
W Parku im. R. Reagana powstała siłownia terenowa. 

różnić długością (1,1km, �,06km i 
�,9�km) oraz stopniem trudności. 
Powstanie tu także parking dla ro-
werów, nowe nawierzchnie, zada-
szony zostanie plac wypoczynkowy. 
Na placu rekreacyjnym stanie per-
gola, która będzie nie tylko zdobić, 
ale przede wszystkim pełnić funkcję 
„tablicy instruktażowej” z wykazem 
możliwych form rekreacji na terenie 
parku, instrukcją ćwiczeń, zalecenia-
mi do samodzielnej aktywności.

Do dyspozycji użytkowników 
nadmorskiej siłowni są:
•  drabinka uniwersalna (do budo-

wy mięśni, rozciągania, wzmac-
niania ramion i łokci), 

•  wyciąg górny (do budowy mię-
śni, wzmacniania górnych partii 
mięśni pleców oraz ramion), 

•  wioślarz (do budowy mięśni; 
wzmacniania pasa ramion, gór-
nej części pleców oraz mięśni 
ramion i nóg), 

•  podciąg nóg (do budowy mięśni, 
wzmacniania dolnych partii mię-
śni brzucha),

 Lista jubilatów:
60 - lecie
• Salomea i Józef Marciniak
• Władysława i Stefan Pufal
• Wanda i Wacław Siegner
• Gertruda i Leon Sobusiak
 
55 - lecie
• Krystyna i Andrzej Dobosz
• Janina i Jan Kuich
• Barbara i Jan Lech
• Eugenia i Edward Peplińscy

50 - lecie
• Urszula i Grzegorz Banach
• Cecylia i Stefan Baranowscy
• Aurelia i Władysław Baranowscy
• Helena i Herbert Błaszkowscy
• Teresa i Tadeusz Bocian

Z siłowni na świeżym powietrzu może skorzystać każdy i to zupełnie za darmo.

Pół wieku w związku „Gdy półwiekowe święcicie gody, opromienione czarem wspomnienia,  
spieszą się dzisiaj wszyscy w zawody, by Wam serdeczne złożyć życzenia. 

Głowy Wam wieku zbieliły śniegi, lecz serca biją tętnem młodości! 
Dzieci i wnuków liczne szeregi, do stóp Wam niosą dary miłości”. 

Małżeństwa z ponad 50-letnim stażem otrzymały w nagrodę medale prezydenta RP.
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•  biegacz (delikatny dla stawów 
trening mięśni całych nóg i bio-
der; poprawia zmysł równowagi), 

•  ławka (wzmacnia mięśnie proste 
i skośne brzucha), 

•  orbitrek (delikatny dla stawów 
trening mięśni nóg i bioder; do-
datkowo trening mięśni pasa 
barkowego i ramion; wpływa 
pozytywnie na spalanie tkanki 
tłuszczowej), 

•  wahadło (ćwiczy mięśnie bioder, 
wspomaga aktywność stawów 
biodrowych oraz kręgosłupa 
lędźwiowego, ćwiczy zmysł rów-
nowagi oraz wpływa na mięśnie 
brzucha i pleców) oraz

•  prasa nożna (wzmacnia wszyst-
kie mięśnie nóg i łydek).

Anna Dobrowolska
Fot. Jerzy Pinkas, UMG

• Grażyna i Tadeusz Ciszewscy
• Władysława i Kazimierz Czerwonka
• Alfreda i Stefan Daśko
• Zofia i Jan Gibas
• Barbara i Eugeniusz Grzelak
• Barbara i Tadeusz Gut
• Dorota Stanke-Jaszak i Henryk Jaszak
• Janina i Jan Kacprzyccy
• Teresa i Zygmunt Kańscy
• Gertruda i Zygmunt Karnat
• Zofia i Henryk Kłoczko
• Urszula i Franciszek Bogdan Korneccy
• Elza i Bronisław Kowalscy
• Barbara i Tadeusz Kozłowscy
• Maria i Eugeniusz Kucharscy
• Barbara i Jerzy Kukułka
• Stefania i Apolinary Kupniewscy
• Krystyna Chojnowska-Liskiewicz  

i Wacław Liskiewicz

�� listopada w Sali Mieszczańskiej Ratusza Staromiejskiego odbyły się 
uroczystości jubileuszowe par małżeńskich. Jubilatów przyznanymi spe-
cjalnie z tej okazji medalami odznaczyła Sekretarz Miasta Gdańska Danuta 
Janczarek. W uroczystości wzięło udział �1 par małżeńskich.

Tegoroczna konferencja dotyczyła przede wszystkim zdrowia kobiety, 
szczególnie kobiety w ciąży bądź planującej ciążę. Jej celem było zwrócenie 
uwagi na to, jak ważne jest wykonanie testu obecności przeciwciał anty-
HIV. Jeśli kobieta wie o zakażeniu i jest leczona, wówczas ryzyko przeniesie-
nia zakażenia HIV na dziecko wynosi mniej niż 1%!

Podczas konferencji uhonorowano osoby zasłużone w walce z epidemią 
HIV/AIDS: dr Marię Jankowską i dr Małgorzatę Lemańską z Kliniki Chorób 
Zakaźnych GUM-ed.

W Gdańsku od ośmiu lat działa Punkt Konsultacyjno-Diagnostyczny, w 
którym każdy może wykonać bezpłatnie i anonimowo test w kierunku HIV. 
W punkcie przebadało się już ponad 1� tys. osób.

Dariusz Wołodźko
Fot. Dorota Stępień

HIV/AIDS  
– zadbajmy o zdrowie naszych dzieci
1 grudnia, z okazji Światowego Dnia Walki z AIDS, Miasto Gdańsk po raz drugi zorganizowało konferencję naukową. 
W tym roku odbywała się ona pod hasłem „HIV/AIDS – zadbajmy o zdrowie naszych dzieci”.

Po konferencji jej uczestnicy zapalili znicze przy fontannie Neptuna, które 
zostały ułożone w kształcie „czerwonej kokardki” – symbolu solidarności 
z osobami żyjącymi z HIV i AIDS, ich rodzinami i przyjaciółmi, a zarazem 
symbolu zaangażowania w walkę z AIDS.

Organizatorzy i Partnerzy Konferencji
Urząd Miejski w Gdańsku, Klinika Chorób Zakaźnych Gdańskiego Uni-

wersytetu Medycznego w Gdańsku, Pomorskie Centrum Chorób Zakaź-
nych i Gruźlicy – Oddział Gdański Polskiego Towarzystwa Epidemiologów 
i Lekarzy Chorób Zakaźnych, Wojewódzka Przychodnia Skórno- Wenero-
logiczna, Wojewódzka Stacja Sanitarno- Epidemiologiczna, Fundacja „Po-
morski Dom Nadziei”, Gdańskie Centrum Profilaktyki Uzależnień, IFMSA-
POLAND Oddział Gdańsk. Honorowy Patronat: J.M. Rektor Gdańskiego 
Uniwersytetu Medycznego w Gdańsku prof. dr hab. med. Janusz Moryś.

Gośćmi konferencji pt. „W kręgu 
rodziny”, która odbyła się � grudnia, 
byli wybitni specjaliści z zakresu 
psychologii, psychoterapii oraz sek-
suologii. Dotyczyła ona problema-
tyki współczesnej rodziny, w szcze-
gólności zagadnień związanych z 
pomocą psychoterapeutyczną.

W programie znalazły się wy-
kłady, dyskusje oraz warsztaty dla 
praktyków. Konferencję otworzyła 
Ewa Kamińska (zastępca prezyden-
ta Gdańska) i prodziekan Wydziału 
Nauk Społecznych UG profesor Bog-
dan Chrzanowski oraz Teresa Smoła 
– dyrektor Ośrodka Terapii Dzieci i 
Młodzieży z Rodzin Alkoholowych 
w Gdańsku.

Jak pomagać rodzinie
W budynku Wydziału Nauk Społecznych Uniwersytetu 
Gdańskiego odbyła się II Ogólnopolska Konferencja 
Naukowa z cyklu „Teoria i praktyka terapeutyczna”.  
W tym roku poświęcona była rodzinie.

Wykład inauguracyjny wygłosiła 
profesor Beata Pastwa-Wojciechow-
ska („Rodzina a rozwój dziecka - wy-
zwania i zagrożenia”). Licznie zebra-
ni mogli wysłuchać też wykładów 
prof. dr hab. n. med. Ireny Namy-
słowskiej („Znaczenie i rola rodzeń-
stwa w terapii rodzin”), prof. dr hab. 
n. med. Bogdana de Barbaro („Post-
modernistyczna Terapia Rodzin”), 
seksuologa Wiesława Sokoluka („O 
współżyciu seksualnym w małżeń-
stwie - perspektywa nietypowa”) i 
dr Katarzyny Walewskiej („Terapia 
par – ujęcie psychoanalityczne”). 
Panel dyskusyjny „Nowe wyzwania 
w terapii rodzin i par” poprowadził 
prof. dr hab. n. med. Bogdan de 

Barbaro, a całą konferencję Piotr 
Kowalczuk – pedagog, szef Referatu 
Komunikacji Społecznej w Kancela-
rii Prezydenta Miasta Gdańska. Do-
dajmy, że konferencja odbywała się 

Organizatorami Konferencji byli: Ośrodek Terapii Dzieci i Młodzieży z 
Rodzin Alkoholowych PZOZ w Gdańsku, Instytut Psychologii Uniwersytetu 
Gdańskiego oraz Fundacja Psychologiczna.

pod patronatem medialnym „Herol-
da Gdańskiego”.

Oprac. Dariusz Wołodźko
Fot. Paweł Witkowski

Terenowa siłownia w Pasie Nadmorskim nie jest jedyną. W Gdań-
sku funkcjonują także siłownia na terenie zieleńca wypoczynkowego 
przy ul. Chirona i Biwakowej w Osowej oraz na Osiedlu Młodych, przy 
ul. Michałowskiego i Rodakowskiego.
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Dwadzieścia lat MOPS w Gdańsku
15 listopada w Państwowej Operze Bałtyckiej w Gdańsku odbyło się uroczyste 
spotkanie z okazji Dnia Pracownika Socjalnego i 20-lecia powstania Miejskiego 
Ośrodka Pomocy Społecznej w Gdańsku.

Pracownicy szczególnie wyróżniający się w pracy z podopiecznymi 
otrzymali Medale Prezydenta Miasta Gdańska, które wręczyła Ewa 
Kamińska – zastępca prezydenta.

Dzień Pracownika Socjal-
nego został wprowadzony 
mocą ustawy o pomocy 
społecznej z dnia �9 listopa-
da 1990 roku i przypada �1 
listopada. To święto ludzi, 
którzy na co dzień zajmu-
ją się pomocą społeczną, 
udzielają pomocy m.in. 
najuboższym rodzinom, 
osobom starszym, niepełno-
sprawnym oraz zagrożonym 
wykluczeniem społecznym. 
Prowadzą także działania i 
programy aktywizujące spo-
łeczności lokalne.

Trójmiejscy artyści w Druskiennikach

Autorzy wystaw, od lewej: Aleksandra Jadczuk, Małgorzata 
Karczmarzyk, Iwona Murawska, Maria Flisek (organizatorka 
wyjazdu), Marcin Bildziuk, Marlena Jopyk-Misiak i Andrzej Taranek.

Po mieszkańcach Trójmiasta z 
nowoczesną ofertą dla przedszkoli, 
rodziców i najmłodszych zapoznali 
się mieszkańcy Wrocławia, Warsza-
wy i Krakowa. Obok ministerialnych 
zachęt do otwierania różnych form 
przedszkolnych targi stały się dosko-
nałą okazją do promocji najlepszych 
rozwiązań dla małych odkrywców. 
To oni wkraczają dumnie również w 
progi szkół. Dzieci i ich rodziców po-
witał oraz targi otworzył Prezydent 
Miasta Paweł Adamowicz.

Jak potwierdza Maja Długołęcka 
PR & Marketing Manager targów - 
wydarzenie realizowane jest przede 
wszystkim z myślą o dzieciach i 
właśnie dla nich, dlatego też to one 
skupiały na sobie największą uwagę 
wystawców i organizatora targów. 

Targi Przedszkolaka, czyli jakość 
dla najmłodszych
Siedem tysięcy rodzin z dziećmi w wieku przedszkolnym i okołoprzedszkolnym odwiedziło 
pierwsze w Polsce Targi Przedszkolaka, które odbyły się w Gdańsku. 

Już od progu witały je wielkie ma-
skotki znane z kreskówek dla dzieci 
– m.in. Pingwiny z Madagaskaru, 
SpongeBob, Dora czy Słonik Scan-
Bo. Wystawcy zaprezentowali swoją 
ofertę w sposób atrakcyjny dla naj-
młodszych – nie zabrakło więc malo-
wania buziek, kącików plastycznych, 
gier, zabaw, konkursów z nagrodami, 
a wszystko to rozmiarem i wzrostem 
dostosowane do dzieci. Ogromna 
Kraina Atrakcji dla dzieci to również 
niezwykłe miejsce dla podpatrzenia 
ciekawych edukacyjnych rozwiązań 
dla rodziców. Siedząc po turecku, 
czy biegając wspólnie z dziećmi na 
boso uczyli się tego niezwykłego 
świata w innym rozmiarze. 

Priorytetem zabaw była prezen-
tacja nowoczesnych form edukacji 

dla najmłodszych i ich rodziców. 
Targi były także okazją do pokazania 
nowoczesnych pomocy dydaktycz-
nych, gier, jak i metod pracy z dzieć-
mi. Sądząc po lawinowo rosnącej 
liczbie przedszkoli i różnych form 
przedszkolnych, promocja jakości w 
edukacji najmłodszych wydaje się 
najważniejszym zadaniem. Nie zapo-
mniano również o profesjonalnych 
warsztatach dla rodziców. Specjaliści 
z różnych dziedzin odpowiadali na 
wiele pytań i pomagali rozwiązać 
proste i bardziej skomplikowane sy-
tuacje, które w rodzicielskie zmaga-
nia wnosi codzienność. 

- Targi Przedszkolaka to wyda-
rzenie, które powstało z miłości do 
dzieci i specjalnie dla nich. Jestem 
mamą fantastycznej trójki: Szymo-
na, Mai i Mieszka i doskonale rozu-
miem, jak ważne jest, by Rodzice 
wspólnie ze swoimi pociechami 
spędzali jak najwięcej czasu. Dla 
dzieci zabawa jest najważniejsza 
– im weselej, tym lepiej. Dla Rodzi-
ców uśmiech dziecka jest bezcen-
ny. Targi Przedszkolaka zapewniają 
ten uśmiech – na twarzach dzieci i 
dorosłych - mówi Magdalena Ser-
watko, pomysłodawczyni wyda-
rzenia. - Aby przenieść tę radość 
w codzienność musimy wspólnie 
uczyć się od siebie. Wsparcia w tym 
zakresie potrzebują zarówno rodzi-
ce, jak i nauczyciele najmłodszych. 
Zmiany, które następuje w polskim 
systemie edukacyjnym uświada-
miają nam wszystkim, jak wiele 

jest jeszcze do zrobienia. Naturalny 
transfer wiedzy i rozwiązań jest ko-
nieczny dla wszystkich podmiotów 
procesu edukacji. 

Odwiedzając pierwszą tego 
typu imprezę targową w Polsce 
można było spotkać wiele osób, 
które myślą o założeniu placówek 
edukacyjnych dla najmłodszych. 
To niezwykle ważne, by mogli w 
jednym miejscu weryfikować ofer-
tę z rzeczywistością. Korzystające 
z różnych pomocy dzieci natych-
miast wykazywały wady i zalety 
produktów. Każda szanująca się 
firma wręcz prosi o takie testy naj-
młodszych odbiorców. By dobrze 
ukierunkowywać edukację, wypa-
da przyglądać się tym dziecięcym 
odkryciom. 

Organizatorzy targów przed-
szkolaka zaprosili dzieci z rodzica-
mi, naturalnym wydaje się, że w 
kolejnych edycjach targów pojawią 
się nauczyciele najmłodszych. Wy-
raźnie rysuje się potrzeba takiego 
wspólnego poszukiwania. Zyska-
liby wszyscy, szczególnie mali 
uczniowie. 

Piotr Kowalczuk 
Fot.targiprzedszkolaka.pl

Targi Przedszkolaka w Gdańsku były pierwszą tego typu imprezą w Polsce.

Prezydent Paweł Adamowicz, na co 
dzień tata dwóch córek, świetnie 
dogadywał się z maluchami.

Teren targów zamienił się w olbrzymi plac zabaw.

Mali zwiedzający testowali wszystko, co się dało - wskazywali 
wady i zalety prezentowanego asortymentu.

Trójmiejscy artyści od-
wiedzili litewskie uzdrowisko 
Druskienniki. Odbyła się tam 
XIII edycja wystawy twórczości 
plastycznej osób niepełno-
sprawnych „Nasza Galeria”. W 
uroczystości otwarcia wysta-
wy oprócz autorów z Litwy i 
Trójmiasta oraz publiczności 
– z polskiej strony udział wzię-
ły dyrektor Instytutu Polskiego 
w Wilnie dr Małgorzata Kasner 
i przedstawiciel Urzędu Miej-
skiego w Gdańsku, pracownik 
Referatu Kultury – Lidia Pod-
leśna. W uroczystości uczest-
niczyli także autorzy (wraz 
z opiekunami) pokazanych 
na wystawie prac z czterech 
gdańskich placówek dla osób 

Uroczystość była okazją do podziękowania 
pracownikom MOPS za pełną zaangażowania 
pracę. Pracownicy, którzy pracują w Ośrodku 
od początku jego działalności uhonorowani 
zostali przyznanymi przez Prezydenta Rzeczy-
pospolitej Polskiej Bronisława Komorowskiego 
„Medalami za długoletnią służbę”. Natomiast 
pracownicy szczególnie wyróżniający się w 
pracy z podopiecznymi, otrzymali Medale Pre-
zydenta Miasta Gdańska.

Pracownicy socjalni Miejskiego Ośrodka Po-
mocy Społecznej w Gdańsku to ludzie, którzy 

Rada Miasta Gdańska po raz czwar-
ty organizuje „Sylwestrowy Konkurs 
Butelkowy”. Jego głównym celem jest 
zachęcenie Gdańszczan do ekologicz-
nej zabawy - szczególnie podczas nocy 
sylwestrowej. 

Aby wziąć udział w konkursie wystar-
czy od �1 grudnia �010 do � stycznia �011, 
wrzucić do oznakowanych zielonych po-
jemników (rozstawionych m.in. na Targu 
Drzewnym, pod Zieloną Bramą i przy molo 
w Brzeźnie) szklane butelki po napojach, 
którymi Gdańszczanie będą witali Nowy 
Rok. W każdej butelce należy umieścić 
kartkę z danymi osobowymi uczestnika 
konkursu i numerem telefonu. Czwarte-
go stycznia komisja konkursowa wylosuje 
zwycięskie butelki, a ich właściciele otrzy-
mują cenne nagrody, m.in. rower i aparat. 

- Dzięki konkursowi nie tylko uczymy 
ekologii i segregacji śmieci, ale dbamy też 
o bezpieczeństwo, bo na ulicach znaleźć 
będzie można znacznie mniej rozbitych 
butelek – wyjaśnia Bogdan Oleszek, prze-
wodniczący Rady Miasta Gdańska. 

W zeszłym roku zebrano ponad 
2000 sztuk różnego rodzaju butelek 
szklanych.

Mariusz Feliński

Sylwestrowy 
Konkurs 
Butelkowy

z pełnym zaangażowaniem pomagają osobom 
wymagającym wsparcia w przezwyciężaniu ży-
ciowych trudności. Bycie pracownikiem socjal-
nym to nie tylko praca, ale także służba, o czym 
niech świadczy fakt, że pracownicy gdańskiego 
MOPS pracowali w tym roku w poszkodowanej 
w powodzi gminy Gorzyce, pomagając tamtej-
szemu Ośrodka Pomocy Społecznej w sporzą-
dzaniu wywiadów środowiskowych i wydawa-
niu decyzji oraz pracą z ludźmi.

Arkadiusz Kulewicz
Fot. Jerzy Pinkas, UMG

niepełnosprawnych: Polskie Stowarzyszenie Na 
Rzecz Osób z Upośledzeniem Umysłowym Koło 
w Gdańsku (przy ul. Tysiąclecia), Stowarzyszenie 
Rehabilitacji i Przedsiębiorczości OPP w Gdańsku 
oraz Środowiskowy Dom Samopomocy „Waj-
deloty” i Dzienny Dom Pomocy Społecznej nr � 
„Wajdeloty”. Indywidualne wystawy otworzyło 
sześcioro gdańskich artystów. Wystawom towa-
rzyszyły koncerty zespołu Marla Cinger.

W czasie poszczególnych uroczystości go-
spodarze wystaw prac otrzymali od gdańskich 
władz drobne upominki. Były to reprodukcje 
„Sądu Ostatecznego” Hansa Memlinga i średnio-
wieczne mapy Gdańska.

Wyjazd do Druskiennik sfinansował Urząd 
Miejski w Gdańsku. Bezpłatny transport wszyst-
kich prac zapewniła Agencja Podróży i Turystyki 
w Gdańsku „Holidays”. 

Oprac. Magdalena Kuczyńska
Fot. Tadeusz Flisek
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Chorągiew Husarska Marszałka Wo-
jewództwa Pomorskiego z Gniewa, Klub 
Kawaleryjski 18 Pułku Ułanów Pomorskich, 
Samodzielna Grupa Odtworzeniowa Po-
morze z Tczewa, fizylierzy z 1�. pułku pie-
choty Xięstwa Warszawskiego, czyli Polacy 
w służbie Napoleona, rekonstruktorzy od-
działów powietrzno-desantowych Armii 
Stanów Zjednoczonych z lat 19��-19�5, 
Grupa Militarni Trójmiasto, Chorągiew Za-
ciężna APIS z Gniewu, puszkarze ze sławnej 
Konfraterni Puszkarzy Królewskich z Mal-
borka, uczniowie szkół, tysiące Pomorzan 
świętowało wspólnie rocznicę odzyskania 
Niepodległości. W Gdańsku można rado-
śnie, nie tylko na kolanach! 

- Chciałbym, żeby to, jak świętujecie rocz-
nicę swojej niepodległości, zobaczył prezy-
dent Francji Nicolas Sarkozy – mówił tuż po 
zakończeniu Parady Niepodległości Jean 
Michel Jarre, czy jak wolą Polacy „Jan Michał 
pełen Żaru” tegoroczny specjalny gość. 

Francuski muzyk i Gdańszczanin Roku 
�005 – był zachwycony przede wszystkim, 
wielkim i spontanicznym udziałem mieszkań-
ców. Wiele osób wspólnie świętowało i dało z 
siebie tak wiele by zaistnieć – we wspólnocie 
- w tym szczególnym dla Polski dniu. 

Niezwykły korowód bogato ustrojonych 
grup, w tym wielu młodych, niezaprzeczal-
nie uzmysławia nam, że można świętować w 
sposób radosny, nie na kolanach z szacun-
kiem dla tradycji i jej bohaterów. Biało-Czer-
wona wymalowana na twarzach, utkana w 
garderobie, dopięta w kotylionach. Z peł-
nym szacunkiem dla symbolu narodowego, 
a jednak w sposób jakże bliski każdemu z 

serc, które wykrzykiwało w tym dniu jeste-
śmy dumni, że jesteśmy Polakami. 

Sukces organizatorów Społecznego 
Urzędu Miasta (SUM) - www.paradaniepo-
dleglosci.pl to niewątpliwe zaangażowanie 
społeczne wielu grup. Łącznie kilkanaście 
tysięcy osób poświeciło swój wolny dzień 
świąteczny, by zamanifestować swój patrio-
tyzm. Udział bardzo wielu szkół, które wpi-
sały już w tradycję to listopadowe spotka-
nie pokazuje, że z historią można mierzyć 
się również i mniej książkowo-pamięciowy 
sposób. Przygotowania do święta, koncep-
cja strojów, transparentów, historycznych 
detali… to przecież najlepsze lekcje, jakie 
możemy odebrać podczas lat nauki. 

Gdy dziwimy się małym zaangażo-
waniem społecznym, niską frekwencją w 
wyborach, czy brakiem flag podczas świąt 
na balkonach domów trzeba by postawić 
pytanie co robimy, by je w atrakcyjny spo-
sób promować? Ten społeczny odruch serc 
wielu Pomorzan pokazuje, że można. Ktoś 
pierwszy musi zacząć, ktoś zachęcić. Ilu 
wspaniałych organizatorów i społeczni-
ków mieszka w Polsce? Może w końcu uda 
się przełamać schemat świętowania, który 
wypada tylko na galowo, z gadającymi gło-
wami, podany „na smutno”. Szacunek dla 
bohaterów tamtych dni, to również nasza 
umiejętność zagospodarowania tego, co 
dla nas zostawili. Jak nam się to uda przy 
kolejnych narodowych świętach?

Piotr Kowalczuk
fot. Społeczny Urząd Miasta (SUM) 

www.paradaniepodleglosci.pl

Patriotyzm w gdańskim wydaniu
grudzień 2010 r./ styczeń 2011 r.

P O D  P A T R O N A T E M

Prezydenta Miasta
G R U D Z I E Ń  2 0 1 0

 3. II Ogólnopolska Konferencja 
Naukowa z cyklu „Teoria  
i praktyka terapeutyczna”  
pt. „W kręgu rodziny”
www.raclawicka.gda.pl

 3-5. IV Festiwal Czekolady - Gdańsk 
2010
www.gdansk.gda.pl

 7. VII edycja Gdańskich 
Międzygimnazjalnych Zawodów w 
Pływaniu- Młodzieży Niezrzeszonej 
w PZP
www.lo7gda.pl

 8. Promocja książki  
prof. W. Juliana Korab-Karpowicza  
pt. „Historia filozofii politycznej. 
Od Tukidyesa do Locke’a”
www.gdansk.gda.pl

 8-12. X Gdański Festiwal Filmu 
Niezależnego WYDMY 2010
www.gak.gda.pl

 10. Cykl konferencji naukowych nt. 
Modelowania procesów  
i systemów logistycznych
http://logistyka.univ.gda.pl 

 11. Koncert Charytatywny na rzecz 
tworzenia rodzinnych środowisk 
zastępczych dla opuszczonych 
dzieci
www.pelikan.org.pl

 12. Koncert „Missa Pro Pace” 
Wojciecha Kilara w wykonaniu 
muzyków Filharmonii Bałtyckiej
www.ecs.gda.pl

 15. Konferencja Naukowa z cyklu 
„Korzenie Solidarności. Grudzień ‘70”
www.ecs.gda.pl

 13-15. VI Trójmiejskie 
Międzyszkolne Mistrzostwa 
Bowlingowe
(finał w lutym �011 r.) www.u7.pl

 19. Świąteczny Koncert 
Charytatywny
www.gfis.pl

 Projekt „Miejsca Transformacji”
www.krytykapolityczna.pl

 Konkurs plastyczny Szopek 
Bożonarodzeniowych
www.gak.gda.pl

 Album muzyczny pt.”ICY HOT 
Christmas”
www.gdansk.gda.pl

S T Y C Z E Ń  2 0 1 1

 11. Konferencja  
pt. „CSR jako źródło  
innowacji biznesowej”
www.pomorze.sfbcc.org.pl

 14-16. III Ogólnopolski  
Konkurs Wokalny Kolęd 
i Pastorałek „Nad Światem  
Cicha Noc”
www.palacmlo.internetdsl.pl

 22. Kampania Społeczna  
Dawca.pl oraz Dzień 
Transplantologii pod hasłem 
„Stwórz, pomóż, edukuj  
- Gdańsk 2011”
www.dawca.pl

 Projekt „Karta  
biblioteczna-kartą do kultury”
www.wbpg.org.pl

Więcej informacji na stronie 
www.gdansk.pl  
w zakładce „Prezydent Miasta Gdańska”

Oprac. Gabriela Dudziak

Po raz pierwszy jarmark usytuowany 
jest na Długim Targu, a handel odbywa 
się w klimatycznych stoiskach przypo-
minających gdańskie kamienice. W od-
świętnie przystrojonych drewnianych 
domkach można zakupić świąteczne 
wypieki, ozdoby, słodycze, wyroby ręko-
dzieła, biżuterię, ceramikę artystyczną, 
wyroby z drewna, wikliny, słomy i skóry, 
a nawet chatki z piernika do samodziel-
nego składania. 

Wzorem poprzednich lat, jarmarkowi 
towarzyszy akcja charytatywna „Paczka 
od serca” na rzecz Hospicjum im. Ks. E. 
Dutkiewicza SAC w Gdańsku. Ofiarowa-
ne przez znanych aktorów, sportowców i 
muzyków dary można oglądać na wysta-
wie na Długim Targu i licytować na ante-
nie Radia Gdańsk od 1� do 17 grudnia. 

Jarmark Bożonarodzeniowy
Gdańskie anioły, świąteczna dzwonnica, sanie św. 
Mikołaja z reniferami, choinkowe ozdoby i pełna 
smakołyków Adwentowa Cukiernia - to tylko 
niektóre atrakcje Jarmarku Bożonarodzeniowego, 
który od 4 grudnia trwa w Gdańsku. 

Kalendarz jarmarkowych wydarzeń 

17-22 grudnia, godz. 17.00-18.00
Gdańskie Anioły - Wieczorne spotkania 

z ożywionymi aniołami z Bazyliki Mariackiej. 
Anioły składać będą przechodniom życzenia, 
dzielić się opłatkiem i zapraszać do wspólnego 
kolędowania w Altanie św. Mikołaja.

org. Plama GAK, MTG SA

19 grudnia, godz. 17.00 
Gdańska Wigilia - tradycyjne spotkanie 

gdańszczan przy wigilijnym stole z udziałem 
władz miasta i dostojników kościelnych. Po 
Długim Targu spacerować będą anioły i kolęd-
nicy, składający życzenia, łamiący się opłatkiem 
z mieszkańcami i zapraszający do wspólnego 
kolędowania. 

org. Plama GAK 
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 Paweł Adamowicz 
honorowym  
obywatelem Gorzyc

W skrócie

Oprac. Dariusz Wołodźko

 Książka o gdańskiej świątyni
1� listopada odbyła się promocja książki 

„Kościół św. Piotra i Pawła w Gdańsku”. Au-
torem publikacji jest mieszkaniec Gdańska 
Zdzisław Hynca, a jej wydanie dofinansował 
Urząd Miejski w Gdańsku w ramach wniosku 
konkursowego. Prezydent Paweł Adamowicz 
objął także książkę patronatem honorowym.

Publikacja o charakterze monograficznym 
omawia dzieje tego cennego zabytku, należą-
cego do grupy sześciu największych kościo-
łów Gdańska. Przybliża postacie znakomitych 
gdańszczan, związanych z tym kościołem na 
przestrzeni wieków, takich jak Maurycy Fer-
ber, Jan Uphagen czy Daniel Chodowiecki.

Promocja odbyła się w świątyni i wziął w 
niej udział także prezydent Paweł Adamo-
wicz, który objął publikację honorowym pa-
tronatem.

Sporo ciekawych dokumentów, głównie 
dotyczących dawnego Gdańska od XV do XIX 
wieku, udostępnianych jest do czytania on-
line dzięki uprzejmości Archiwum Państwo-
wego w Gdańsku. Już niedługo w zasobach 
Gdańskiej Biblioteki Cyfrowej znajdą się statu-
ty i księgi pamiątkowe gdańskich cechów ry-
backich, wykazy mistrzów, członków cechów 
i czeladników cechowych, rejestry księgowe 
cechu, dokumenty zawierające informacje o 
wynagrodzeniach, godzinach pracy, stocz-
niach, technice budowy w tamtych czasach 
okrętów, ordynacje dotyczące obchodzenia 
świąt, przywileje królewskie, informacje o 
strefach połowów ryb. Polecamy ciekawostki 
z życia cechu żeglarzy morskich mieszkają-
cych kiedyś w Gdańsku, np. raporty z oględzin 
statków po awariach i szacownie szkód. Języki 
opisywanych materiałów to łacina i dolnonie-
miecki.

pt. „Grunt to rodzinka” malarka zadedykowała 
swojej córce i wnuczce.

Natomiast �� listopada odbył się nato-
miast wernisaż ostatniej w tym roku wystawy 
z cyklu „Ars ante portas”. Tegoroczny cykl za-
myka także wystawa malarstwa – gdańskiej 
malarki Anny Szpadzińskiej-Koss. Artystka 
ukończyła gdańską PWSSP (dyplom z malar-
stwa pejzażowego w pracowni prof. Kiejstuta 
Bereźnickiego). Czynnie uprawia malarstwo 
sztalugowe, grafikę i rysunek, a zawodowo 
– jest pedagogiem. Tytuł wystawy zaprezen-
towanej w Filharmonii to „Uczta”.

Patronem wszystkich wystaw w Filharmo-
nii z tego cyklu jest prezydent Gdańska Paweł 
Adamowicz.

średników i doradców zawodowych gdańskie-
go urzędu pracy – zwycięzców w plebiscycie 
osób bezrobotnych.

W ramach konkursu, ocenie klientów PUP 
podlegała skuteczność pośrednika i doradcy, 
jego postawa, skłonność do udzielania pomo-
cy, a także stopień zadowolenia z obsługi.

 Poczuj klimat  
przedwojennego Gdańska
- Ci, którzy chcą zanurzyć się w klimat przed-

wojennego Gdańska na pewno nie poczują się 
zawiedzeni. Dla kolekcjonerów książek o Gdań-
sku i miłośników powieści kryminalnych może 
to być idealny prezent świąteczny – mówi Ste-
fan Chwin o książce Izabeli Żukowskiej „Teufel”, 
która ukazała się pod patronatem prezydenta 
Miasta Gdańska. Jej akcja ma miejsce w Gdań-
sku w ostatnich dniach sierpnia 19�9. Przy molo 
w Glettkau (Jelitkowo) zostają znalezione zwłoki 
młodej kobiety. Przybyła na miejsce asystentka 
policji rozpoznaje swoją byłą pracodawczynię...

 Gdańska Biblioteka Cyfrowa
Wojewódzka i Miejska Biblioteka Publicz-

na w Gdańsku od kwietnia tworzy Gdańską 
Bibliotekę Cyfrową, którą można znaleźć pod 
adresem www.gbc.org.pl. Pierwszym projek-
tem realizowanym w jej ramach jest „Cyfrowe 
morze”, który polega na udostępnianiu on-
line regionaliów, a w szczególności książek 
i czasopiśmiennictwa morskiego z czasów 
przed- i powojennych. Digitalizowane czaso-
pisma to m.in. „Latarnia Morska”, „Helska Bli-
za”, „Nasze Morze” i „Herold Gdański”. Z ksią-
żek to m.in. liczne przedwojenne przewodniki 
po Gdańsku i okolicach oraz powieści np. 
Lecha Bądkowskiego, Stanisławy Fleszarowej-
Muskat, Andrzeja Perepeczki.
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 Trzy odsłony „Ars ante portas”
W październiku i listopadzie w Filharmonii 

Bałtyckiej na Ołowiance otwarto trzy indywi-
dualne wystawy malarstwa z cyklu „Ars ante 
portas”.

Malarka Magdalena Zięba (wernisaż 1� 
października) ukończyła gdańską Akademię 
Sztuk Pięknych, Wydział Malarstwa., a dyplom 
obroniła (w �000 r.) u prof. Włodzimierza Łaj-
minga. Jest współautorką wszystkich wielko-
formatowych, namalowanych zespołowo i 
bezinteresownie, obrazów Gdańska z dedyka-
cją „dla miasta Gdańska i jego mieszkańców”. 
Uczestniczyła w kilku wystawach zbiorowych, 
miała też wystawy indywidualne, w tym w 
Druskiennikach.

Danuta Joppek (wernisaż � listopada) 
ukończyła w 1989 r. poznańską Państwową 
Wyższą Szkołę Sztuk Plastycznych, a w 1990 r. 
– gdańską PWSSP, Wydział Malarstwa i Grafiki. 
Mieszka i pracuje w Gdańsku. Uczestniczyła 
w licznych wystawach zbiorowych, a indywi-
dualnie wystawiała we Francji, w Niemczech 
i w Druskiennikach. Wystawę w Filharmonii 

Na stronie Gdańskiej Biblioteki Cyfrowej 
znajdziemy też „Herolda Gdańskiego”.

 Konkurs „Przyjazny Urząd” 
zakończony
1� listopada podsumowano konkurs na 

najlepszego pośrednika i doradcę zawodo-
wego w Powiatowym Urzędzie Pracy w Gdań-
sku – „Przyjazny Urząd”. Każda osoba, która 
oddała swój głos w konkursie wzięła udział 
w losowaniu cennej nagrody – notebooka To-
shiba Satellite C650 n16. Nagrodę wylosowała 
Agnieszka Dzięgiel z Sobowidza.

Plebiscyt na najlepszego pośrednika i do-
radcę zawodowego wystartował �0 sierpnia. 
W okresie dwóch miesięcy oddano blisko 
�,5 tys. głosów. Każdy, kto oddał swój głos w 
konkursie, brał udział w losowaniu nagrody.  
W trakcie uroczystości wręczono także oko-
licznościowe dyplomy dla najlepszych po-
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Wernisaż malarstwa Magdaleny Zięby  
(w środku). Z lewej pomysłodawczyni cyklu 
Maria Flisek, z prawej Małgorzata Gołaszewska 
z Filharmonii Bałtyckiej.

Najlepsi doradcy i pośrednicy zawodowi 
otrzymali dyplomy.
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Sprawa topielicy z Glettkau to temat 
kryminału Izabeli Żukowskiej.

W tym roku przez gminę Gorzyce 
przeszły dwie fale powodziowe, któ-
re dokonały potężnych zniszczeń. 
Bezpośrednio klęską dotkniętych 
zostało prawie �500 osób. Zalanych 
zostało blisko 1100 budynków miesz-
kalnych oraz szkoły, domy kultury 
oraz wiele obiektów usługowych i 
produkcyjnych.

W odpowiedzi na apel Wójta 
Gminy Gorzyce Mariana Grzegorzka, 
Miasto Gdańsk zorganizowało akcję 
pomocową. O jej kolejnych etapach 
pisaliśmy w poprzednich wydaniach 
„Herolda Gdańskiego”.

10 listopada Prezydentowi Miasta 
Gdańska Pawłowi Adamowiczowi 
podczas uroczystej sesji Rady Gminy 
Gorzyce zostało nadane i wręczone 
Honorowe Obywatelstwo Gminy 
Gorzyce. To symboliczne podzięko-
wanie dla wszystkich gdańszczan i 
gdańskich firm oraz instytucji, które 
wsparły i ciągle wspierają poszkodo-
wanych.

Pomoc materialna i rzeczowa 
spływała do Gorzyc niemal z całego 
kraju. Cechą wyróżniającą Gdańsk 
spośród innych miast jest fakt, że 
poza wsparciem rzeczowym i orga-
nizacją wypoczynku, Miasto Gdańsk 
udzieliło również wsparcia w formie 
logistycznej, wysyłając na miejsce 
pracowników MOPS i gdańskiego 
magistratu.

I właśnie ta pomoc okazała się 
nieoceniona, ponieważ wsparcie 
gdańskich specjalistów umożliwiło 
znaczne przyspieszenie procedur 
związanych z likwidacją skutków 
powodzi.

DW

Prezydent Paweł Adamowicz otrzymał 
honorowe obywatelstwo Gorzyc 
podczas uroczystej sesji Rady Gminy.
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 Mistrzynie u prezydenta
Wicemistrzynie świata we florecie kobiet: Syl-

wia Gruchała, Anna Rybicka, Karolina Chlewińska 
i Katarzyna Kryczało z AZS AWFiS Gdańsk spotka-
ły się z prezydentem Gdańska. Paweł Adamowicz 
wręczył medalistkom Nagrody Prezydenta Mia-
sta Gdańska w wysokości �,5 tys. zł za wybitne 
osiągnięcia sportowe. Nagrodzeni zostali również 
trenerzy florecistek. Naszym pięknym paniom 
gratulujemy sukcesów i czekamy na więcej.

 Nowy plac zabaw dla dzieci
Stowarzyszenie „Nasze Siedlce” wygrało 

konkurs ogłoszony przez prezydenta Gdańska 
Pawła Adamowicza na budowę czterech pla-
ców zabaw dla dzieci. We współpracy z radnym 
Piotrem Dzikiem udało się już utworzyć trzy 
place zabaw, a czwarty jest w realizacji.

Otwarcie placu zabaw u zbiegu ulic Ciasnej 
i Kartuskiej odbyło się �9.października. Byli na 
nim obecni prezydent Paweł Adamowicz oraz 
radny Piotr Dzik, który przygotował pyszną 
grochówkę i słodycze dla dzieci. Członkowie 
Stowarzyszenia rozdawali dzieciom maskotki.
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Plac zabaw u zbiegu ulic Ciasnej i Kartuskiej 
otwarty został pod koniec października.

 „Euronadzieje 2010” 
�00 zawodników z Polski, Białorusi oraz 

Łotwy wzięło udział w turnieju „Euronadzieje 
�010”, który odbył się w dniach 19-�1 listopada 
w Sopocie. Do rywalizacji przystąpiło �0 zespo-
łów piłkarskich z rocznika �001. Młodzi adepci 
piłki nożnej rozegrali 110 spotkań. Brązowy 
medal zdobyła drużyna Arki Gdynia, srebrny 
Lechia Gdańsk a złoty drużyna Sandecji Nowy 
Sącz. Celem turnieju oprócz zmagań sporto-
wych młodych adeptów piłki nożnej było upa-
miętnienie osoby tragicznie zmarłego Macieja 
Płażyńskiego. Patronat nad „Euronadziejami” 
objęli: Jacek  Karnowski, Paweł Adamowicz 
oraz Wojciech Szczurek.

Wicemistrzynie świata z Gdańska.

W turnieju wystartowali piłkarze urodzeni 
w roku 2001.
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 Jedno z najlepszych  
miast do życia
Gdańsk to w rankingu „Przekroju” trzecie 

polskie miasto najlepsze do życia. Ranking 
oceniał jakość życia mieszkańców miast. Na 
podium nieznacznie wyprzedziły nas Gdynia 
i Katowice - miasta najmłodsze ze stawki (po-
wstały w roku 19�6 i 1865). Kiedy 15 miesięcy 
temu „Przekrój” publikował swój pierwszy 
ranking Gdańsk zajął w nim nie � a 6 miejsce. 
W tegorocznej edycji plebiscytu badano �5 
dziedzin życia miast. Były to m. in.: poziom 
bezrobocia, zarobki, drogi, transport, gęstość 
zaludnienia, dostępność żłobków i przed-
szkoli, edukacja, sądy i wskaźnik przestępczo-
ści. Poza tym analizowano, jaka jest długość 
oczekiwania na wizytę u specjalisty oraz ceny 
za metr sześcienny wody i metr kwadratowy 
mieszkania. Kolejne dane pochodziły z bada-
nia, ile w mieście osób przypada na jeden ba-
sen, czy jaka jest długość ścieżek rowerowych 
w mieście. Gdańsk uzyskał najwyższe notowa-
nia w kategoriach: drogi, dostępność do gine-
kologa. W czołówce plasowały nas także noty 
w kategoriach: transport, poziom bezrobocia, 
liczba miejsc szpitalnych, czy kin.

Nagrodzili nas…
Możemy być dumni z Gdańska. 
Miasto doceniane jest na wielu 
płaszczyznach. Ostatnie nagrody 
prezentujemy z dumą. 

 Krajowy lider w pozyskiwaniu 
unijnych funduszy
W rankingu „Dziennika Gazety Prawnej” 

Gdańsk zajął drugie miejsce w kategorii pozy-
skiwania funduszy z programu Infrastruktura 
i Środowisko. Zwyciężyła Warszawa pozysku-
jąc prawie �,8 mld zł, kolejny był gród nad Mo-
tławą z 57� mln zł i Wrocław pozyskując �01 
mln zł.

Celem programu Infrastruktura i Środo-
wisko jest poprawa atrakcyjności inwesty-
cyjnej Polski i jej regionów poprzez rozwój 
infrastruktury technicznej przy równocze-
snej ochronie i poprawie stanu środowiska, 
zdrowia, zachowaniu tożsamości kulturowej 
i rozwijaniu spójności terytorialnej. W ramach 
programu realizowanych jest 15 priorytetów 
m. in. gospodarka wodno-ściekowa, gospo-
darka odpadami i ochrona powierzchni ziemi, 
przedsięwzięcia dostosowujące przedsiębior-
stwa do wymogów ochrony, ochrona przy-
rody i kształtowanie postaw ekologicznych, 
transport przyjazny środowisku, bezpieczeń-
stwo transportu i krajowe sieci transportowe, 
czy   bezpieczeństwo energetyczne, w tym 
dywersyfikacja źródeł energii.

 Blisko ludzi
Wrocław, Kraków i Gdańsk najlepiej radzą so-

bie w portalach społecznościowych - twierdzą 
redaktorzy miesięcznika „Press”, którzy ocenili 
umiejętności wykorzystywania social mediów 
przez samorządy miast wojewódzkich.

Jurorami w rankingu byli specjaliści w za-
kresie marketingu terytorialnego i społeczno-
ści internetowych. Ich zadaniem była analiza 
profilów miast na Facebooku, Nk.pl, YouTube, 
Twitterze i Blipie. Jurorzy oceniali profile da-
nego miasta pod kątem kilku kryteriów, a w 
ogólnej ocenie można było zdobyć maksy-
malnie �00 punktów. Gdańsk zajął w rankingu 
trzecie miejsce uzyskując �08 punktów - zale-
dwie o �0 mniej, niż zwycięski Wrocław.

Zdaniem jurorów Gdańsk może być przy-
kładem dla innych miast, jeśli chodzi o jakość 
wpisów na portalach i interakcję z użytkow-
nikami. Miasto publikuje nie tylko informa-
cje związane bezpośrednio z nim, ale także 
np. linkuje piosenki z YouTube z życzeniami 
na dzień dobry i na dobranoc. Komunikacja 
Gdańska via social media pełni dwie funkcje: 
informacyjną i wizerunkową. Głównymi od-
biorcami są mieszkańcy miasta oraz obecni i 
potencjalni turyści. Stąd zarówno informacje 
o wydarzeniach miejskich, jak i „Niezbędnik 
turysty” czy kampania „Dotknij wolności”.

Jurorzy wysoko ocenili również komuni-
kację marki miasta zarówno w warstwie gra-
ficznej, jak i w charakterze komunikatów. Za 
dodatkowy plus uznali wykorzystanie faktu 
organizacji Euro �01� do pośredniej promocji 
profilu Gdańska na YouTube - najpopularniej-
szy film z wizualizacją stadionu użytkownicy 
obejrzeli w ciągu roku 80 tys. razy.

 Nagroda za monitoring hałasu
Gdański monitoring hałasu otrzymał na-

grodę Panteon Polskiej Ekologii. Statuetka 
została wręczona podczas Międzynarodo-
wych Targów Ochrony Środowiska POLEKO 
�010 w Poznaniu. 

Oprac. Magdalena Kuczyńska

Statuetka Panteon Polskiej Ekologii Fo
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Projekt „Przestrzenny system monitorin-
gu hałasu na terenie miasta Gdańska” został 
doceniony w kategorii nowatorskie inno-
wacyjne przedsięwzięcia związane z ochro-
ną środowiska w gminie powyżej 100 tys. 
mieszkańców. Gdańsk jest obecnie jedynym 
miastem w Europie, które posiada monito-
ring hałasu on-line. Wyniki pomiarów można 
śledzić całą dobę poprzez portal internetowy 
www.gdansk.pl, w zakładce „mapa akustycz-
na” (prawy dolny róg strony głównej). Mapa 
powstaje dzięki zamontowanym na terenie 
miasta stacjom pomiaru hałasu, których jest 
�0. Rozmieszczono je m.in. w dzielnicach 
Śródmieście, Orunia, Wrzeszcz, Piecki - Mi-
gowo, Niedźwiednik, Kokoszki, Nowy Port i 
Oliwa. Do końca lutego przyszłego roku sta-
cji będzie 85. Odczyty ze stacji pomiarowych 
wyświetlane są na tablicach umieszczonych 
przy ul. Lendziona 9/10 i al. Grunwaldzkiej 
1��. Ekrany pokazują także pomiar tempera-
tury oraz wilgotność powietrza.

Gdański stadion to najładniejszy 
- zdaniem internautów - obiekt bu-
dowany na Euro �01�. Wszyscy więc 
z zapartym tchem czekają, aż jego 
bryła będzie przypominać docelo-
wą, widzianą w katalogach, folde-
rach reklamowych i wizualizacjach 
związanych z Euro �01�. Dzięki roz-
poczęciu kolejnego etapu budowy 
już wkrótce będzie to możliwe. 

- Na poszyciu stadionu pojawi-
ła się pierwsza bursztynowa płyta 
– poinformował Michał Kruszyński, 
rzecznik prasowy odpowiadającej 
za inwestycję spółki BIEG �01�.

Płyta, o której mowa, to stosując 
fachową terminologię poliwęglan 

Bursztynowa PGE Arena
PGE Arena będzie wkrótce wyglądać jak na folderach reklamowych. Rozpoczęto montaż elementów elewacji, 
które kolorem i wyglądem będą przypominać bursztyn. 

Pierwsze poliwęglany imitujące bursztyn montowane są na poszyciu stadionu.

Maskotki podbiły serca nie tylko dzieci
Maskotki piłkarskich mistrzostw Europy w 2012 roku zawitały do Gdańska. Bliźniacy – Slavek i Slavko – odwiedzili kilka miejsc 
w grodzie nad Motławą. Wszyscy, którzy je spotkali stwierdzili, że na żywo wyglądają lepiej niż na zdjęciach czy w telewizji.

Po Gdańsku maskotki oprowa-
dzał Tomasz Zimoch, znany dzien-
nikarz radiowy i telewizyjny. Swoją 
wizytę oficjalne maskotki Euro 
�01� zaczęły od Portu Lotniczego 
im. Lecha Wałęsy, potem odwie-
dziły Zespół Szkół Budownictwa 
Okrętowego przy ul. Hallera, sta-
dion MOSiR przy Traugutta, Dwór 
Artusa, stadion PGE Arena w Let-
nicy, molo w Brzeźnie, dziecięcą 
klinikę onkologiczną w Gdańskim 
Uniwersytecie Medycznym i Gale-
rę Bałtycką.

Każdy mógł przytulić się do ma-
skotek i zrobić sobie z nimi zdjęcia. Wzruszające spotkanie z maskotkami odbyło się w klinice onkologicznej.

PGE Arena Gdańsk  
w Internecie 

Agencja Jamel Interactive 
stworzyła wirtualne oblicze sta-
dionu PGE Arena Gdańsk. Reali-
zacja obejmuje witrynę obiektu 
oraz aplikację „Wirtualny Stadion” 
na Facebooku. Strona interneto-
wa www.pgearena.gdansk.pl 
ma być źródłem informacji o 
wydarzeniach sportowych oraz 
kulturalnych plano wanych na 
stadionie. Na stronie znajdziemy 
też aktualności związane z bu-
dową obiektu, a w przyszłości z 
jego funkcjonowaniem. Z kolei 
facebookowa aplikacja „Wirtual-
ny Stadion” pozwala użytkowni-
kom portalu społecznościowego 
stworzyć własny awatar oraz za-
jąć miejsce w jednym z sektorów 
PGE Areny. Miejsc na stadionie 
jest dokładnie tyle, ile w rzeczy-
wistości – �� tysiące. Zajęto już 
kilka tysięcy. Aplikacja umożliwia 
także zapraszanie znajomych, 
przypisanie swojemu awatarowi 
komentarza oraz wysyłanie wia-
domości. 

- Prace nad układaniem paneli 
rozpoczęły się w pobliżu tunelu 
dla kibiców przyjezdnych, można 
śledzić ich przebieg dzięki naszej 
kamerce internetowej – dodaje Kru-
szyński. - To ostatni tak widowisko-
wy element budowy, zauważalny 
dla każdego, kto znajdzie się w oko-
licy stadionu.

Okładanie PGE Areny „burszty-
nem” potrwa do stycznia. 

- Ale tylko w przypadku, jeżeli 
pogoda nie pokrzyżuje nam planów 
- zaznacza Ryszard Trykosko, prezes 
spółki BIEG �01�.

Inauguracja stadionu planowa-
na jest 9 czerwca. Wtedy to na PGE 
Arenie Gdańsk zmierzą się reprezen-
tacje Polski i - najprawdopodobniej 
- Francji.

Magdalena Kuczyńska

komorowy w różnych odcieniach 
bursztynu oraz kolorach neutral-
nych. Przykryje on powierzchnię 
ponad czterech hektarów. Płyty 
będą umieszczone w specjalnych, 
szczelnych panelach.  
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Na ich widok dzieci uśmiechały się 
od ucha do ucha. 

– Bije z nich witalność i świeżość, 
czyli to, co Europie Zachodniej jest 
potrzebne i co my razem z Ukrainą 
jej damy – komentował prezydent 
Paweł Adamowicz. 

– Są kolorowe, sympatyczne, ta-
kie... ładne - powiedział jeden z pasa-
żerów na lotnisku.  

Biało-czerwonego stworka z nu-
merem �0 oraz żółto-niebieskiego z 
numerem 1� stworzyła pracownia z 
wytwórni filmowej Warner Bros. 

Oprac. MAK
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Miesięcznik Rady i Prezydenta Miasta Gdańska „Herold Gdański”
dostępny jest na stronie www.gdansk.pl w zakładce „Publikacje i Multimedia”.

dostępne są tam wszystkie numery Miesięcznika.
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Pięć lat czekaliśmy na powrót Jeana Michela Jarre’a do Trójmiasta. Doczekaliśmy 
się. 11 listopada Francuz wystąpił w gdańsko-sopockiej Ergo Arenie dając 
niezapomniany koncert. Znanym elektronicznym dźwiękom towarzyszyły lasery 
i imponujące światła. Oprócz muzyki i gry świateł nietuzinkowe były także… 
okulary mistrza. Obraz przez nie rejestrowany wyświetlany był na telebimach. 
Dzięki temu każdy mógł zobaczyć jak artysta obsługuje swój sprzęt. 26 listopada 
niesamowite show w Ergo Arenie dała z kolei Lady Gaga.
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935 osób, w tym Iwona Guzowska, Maciej „Gleba” Florek, Adam Korol w ramach 
akcji Gdańsk Biega - zamanifestowało, że są z Gdańska, a bieganie traktują jak 
dobrą zabawę z pożytkiem dla zdrowia! 7 listopada w Gdańsku w nadmorskiej 
scenerii odbyła się kolejna edycja „Gdańsk biega”.A że jest to impreza dla 
każdego, startowali zarówno amatorzy, jak i zawodowi biegacze, m.in. Tomasz 
Czubak i Paweł Januszewski oraz zawodnicy polskiej sztafety 4x400 m z Pekinu. 
Wygranym był każdy, kto ukończył dystans 3 lub 6 kilometrów. 

„Dziennik Blokady” to wystawa poświęcona oblężeniu Leningradu w czasie 
II wojny światowej. Można ją było zobaczyć podczas obchodów „Dni Sankt 
Petersburga”, które odbywały się w Gdańsku między 18 a 21 listopada 
2010 roku. Oprócz propozycji kulturalnych Rosjanie przygotowali dla 
Gdańszczan m.in.: konferencję gospodarczą, koncert, a także szereg spotkań 
nieformalnych, podczas których dyskutowano o wspólnych relacjach.
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Grupa Lotos S.A. i Lechia Gdańsk podpisały umowę sponsoringową. 
Porozumienie zawarto na okres trzech lat. Obie strony nie wykluczają 
jednak, że może być to początek dłuższej współpracy. Logo Lotosu pojawi 
się nie tylko na koszulkach zawodników, ale w materiałach prasowych 
i reklamowych publikowanych przez klub oraz wszystkich nośnikach 
reklamowych, rozmieszczonych wokół stadionu Lechii. 
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Niezwykła parada Mikołajów na motocyklach 
po raz siódmy przejechała ulicami Gdańska do 

Gdyni. Tym razem wzięło w niej udział prawie 700 
maszyn. Mikołaje zebrali 43 tys. zł.

Jak zapewnia Łucja Wróbel, rzecznik prasowy 
Stowarzyszenia Mikołaje na Motocyklach, 

pieniądze zostaną przeznaczone na zakup prawie 
17 tys. obiadów dla dzieci ze szkół i ośrodków 

szkolno-wychowawczych. W pierwszej paradzie 
udział wzięło… 9 motocykli.
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